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A marketing aktuális kérdései szekció 

2023.11.16. 09:00 BME, Q épület, A szárny, 404-es terem 

Elnök: Dr. Neumann-Bódi Edit (Tikkadt Szöcske kóla) 



Az online marketing hatásainak vizsgálata az X, Y, Z generációk 

internethasználati szokásai alapján 

Bujtor Sára (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Dr. Kelemen-Erdős Anikó (Men. és Vállg. Tsz.) 

Dolgozatom fókuszában a digitális marketing, a különböző online marketingkommunikációs 

eszközök, valamint az adatvédelem állnak. Egyre kiemelkedőbb szerepet kap adataink 

védelme, azonban a felhasználók gyakran nem ismerik, vagy nem foglalkoznak az 

adatvédelemmel, így az adatok sebezhetőségével sem. 

Jelen dolgozat során célom, hogy ismertessem adataink felhasználásának néhány okát, 

valamint azok könnyed sebezhetőségét. Ezeket a következőkön keresztül kívánom bemutatni 

szakirodalmi kutatás segítségével. Marketing, online marketing fejlődéstörténete, online 

marketingkommunikációs eszközök, online platformok. Továbbá, szintén szakirodalmi 

kutatást végeztem az adatvédelemmel, valamint a Facebook-botránnyal kapcsolatban. A 

különböző generációk közösségi média használatával, adatmegosztásukkal kapcsolatos 

szokásaik bemutatását, megértését szakirodalmi, illetve primer kvalitatív és kvantitatív kutatás 

során szeretném feltárni. 

Szakirodalmi kutatásom során elsajátítottam a tudást az online marketingeszközökkel és 

technikákkal kapcsolatban, illetve, hogy miképp áll befolyás alatt hirdetéseink megjelenése az 

adataink megadásának, felhasználásának köszönhetően. Az online platformok - a Facebook és 

az Instagram - vizsgálatának következtében elmondható, hogy egy látszatra ingyenes oldal 

regisztrációjának során adatainkkal fizetünk annak igénybevételéért. 

Összegezve megállapítható, hogy adataink megadása nagyban hozzájárul a személyre szabott 

reklámok célpiachoz való eljuttatásához. A Facebook-botrány szakirodalmi kutatása során 

levonható a következtetés, hogy könnyedén lehet adatokhoz hozzájutni a megfelelő 

módszerek alkalmazásával, illetve, hogy célzott hirdetésekkel hatásosan lehet befolyásolni a 

felhasználókat. 

Primer kvalitatív kutatásom során 12 mélyinterjút készítettem, melyek segítségével mélyebb 

információkra tettem szert az internethasználati, illetve adatmegosztási szokásokkal 

kapcsolatban, generációkra bontva. Megértettem a felhasználók viselkedésének okait, majd 

elemzésem végén hipotéziseket alkottam, melyeket felhasználtam a kvantitatív kutatásom 

alaphipotéziseiként, hogy egy általánosabb képet kapjak azokról. 

Primer kvantitatív kutatásom online megkérdezés segítségével történt. Az eredmények szerint 

a mobiletelefon minden generáció számára egyaránt fontos. A Facebookot nagyobb számban 

az idősebb, az Instagramot, TikTokot a fiatalabb nemzedék tagjai használják. Az idősebb 

generáció elővigyázatosabb adatmegosztás terén, mely eredmény a hipotézisem alapján nem 

várt volt. Az életkor, valamint az internethasználathoz fűződő addikció között van kapcsolat. 

Mindemellett elmondható, hogy a fiatalabb nemzedék tart inkább attól, hogy visszaélnek 

adataikkal. 

Konklúzióként elmondható, hogy mivel az adatvédelmi visszaélések a mai napig megoldandó 

problémát jelentenek, mind a jogalkotók, mind a jogalkalmazók, valamint az 

internetfelhasználók számára, fontosnak tartom, hogy a visszaélések elkerülése végett 

szélesebb körű tájékoztatást nyújtsanak a felhasználók részére az adatok jogszerűtlen 



felhasználásáról és annak megelőzéséről akár az iskolákban, akár az online térben. Nagyobb 

rálátást adnék adataink interneten történő felhasználásának nyomon követésével kapcsolatban, 

hogy nagyobb ismeretre tegyünk szert azok kiszolgáltatottságának okán. 



Mama hotel szerepe a Z generáció fogyasztási szokásaiban 

Dénes Julianna Krisztina (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, 

alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Kelemen-Erdős Anikó (Men. és Vállg. Tsz.) 

Napjainkra egyre gyakoribb jelenséggé vált, hogy a középiskola befejezése után, a fiatalok 

hosszabb ideig élnek otthon a szüleikkel, így az egyetemi tanulmányaik mellett nincsenek 

rákényszerítve arra, hogy elhelyezkedjenek a munkaerőpiacon. Emiatt viszont várhatóan 

később teremtik meg saját egzisztenciájukat, mellyel elkezdhetik önálló életüket. A 

dolgozatom témája az úgynevezett „mama hotelben” élők fogyasztási szokásainak vizsgálata 

a Z generáció körében. Azért választottam ezt a témát, mert foglalkoztat, hogy a generációm 

hogyan gondolkodik a vásárlásról, egészségesen, tudatosan és változatosan étkeznek-e. 

 

A dolgozat céljai közé tartozik, hogy elemezem a szülőkkel élő fiatalok, illetve az albérletben 

vagy kollégiumban lakók termékpreferenciáinak eltéréseit, fókuszálva az étkezési és a 

vásárlási szokásokra. Vizsgálom az ehhez kapcsolódó egészségtudatosságot is mind az 

elfogyasztott élelmiszerek, mind az ahhoz kötődő szokások, így különösen a rendszeresség 

tekintetében. Emellett szeretném feltérképezni, milyen mértékben fogyasztanak félkész, kész 

és gyorséttermi ételeket. Megvizsgálom azt is, hogy mennyiben befolyásolja vásárlási 

szokásaikat az önálló keresetre, illetve a szülők támogatására való támaszkodás. Ezen felül 

megállapítom, hogy élnek-e az online bevásárlás nyújtotta lehetőségekkel. 

A dolgozatomat szakirodalmi forrásokra alapozom, melyet követően kvalitatív,  

fókuszcsoportos kutatást végzek, amelynek során a Z generáció preferenciáit elemzem. Négy 

fókuszcsoportot készítek, interjúalanyaim egyik csoportját a „mama hotelben” élők, második 

csoportját a kollégiumban vagy albérletben lakók képezik. További két csoportot mindkét 

jellemző együttes alkalmazásával konfliktus csoportként hozok létre. Ezen felül kvantitatív 

online megkérdezés alapján szeretném felmérni a táplálkozási szokásokat és a fogyasztási 

preferenciákat a mama hotelben élő és az önfenntartó Z generáció körében. 

A kvalitatív kutatás eredménye rámutat arra, hogy milyen motivációból fakadó különbségek 

vannak az étkezési és vásárlási szokásokban a lakhatástól függően, míg a kvantitatív 

megkérdezés alapján pedig megállapítható, hogy az otthon élő fiatalok rendszeresebben 

étkeznek, kevesebb gyorsételt fogyasztanak és általában még a szülők felelnek a főzésért a 

mindennapokban. 



Sikeres lehet-e egy amerikai sminkmárka a magyar fogyasztók 

körében? 

Klaus Bettina Etelka (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Bíró-Szigeti Szilvia (Men. és Vállg. Tsz.) 

Dolgozatomban egy amerikai sminkmárka, a Rare Beauty magyar fogyasztókhoz vezető útját 

vizsgálom. Kutatásom során szemléltetem a Rare Beauty amerikai sminkmárkát, annak céljait 

és képviselt nézeteit. A vizsgált márka ismertetését követően feltérképezem a 

makrokörnyezetet, melyben a STEEP-elemzés lesz a segítségemre. A makrokörnyezet 

tanulmányozását követően elvégzem a vizsgált márka iparági és belső környezeti elemzését 

(Kotler 12 pontja alapján). A SWOT-elemzés során meghatározom a vállalat erősségeit és 

gyengeségeit is, míg a Porter öt erő modell segítségével az iparági versenyt meghatározó 

tényezőket vizsgálom. Dolgozatom során kitérek a sminkmárka Magyarországon történő 

értékesítésének és népszerűsítésének fontosságára és lehetőségeire. Ehhez becslést végzek a 

Rare Beauty várható hazai piacrészesedésére. Primer kutatásom során a magyar és a 

nemzetközi piacok fogyasztóinak fogadókészségét vizsgálom egy új sminkmárka (Rare 

Beauty) bevezetését illetően. Ennek elemzésére a legalkalmasabbak a 4P és a 4C modellek. 

Utóbbi során vásárlói szemszögből vizsgálom a fogyasztói igényeket. Kutatásom során 

kérdőíves megkérdezést alkalmazok. Primer megkérdezésem során nemzetközi szinten főként 

az amerikaiakat és az európaiakat (osztrákok, németek, szlovákok) fogom vizsgálni. A primer 

kutatás keretein belül vizsgálom az eltérő kulturális háttérrel rendelkező fogyasztók 

sminkelési magatartásának azonosságait és különbségeit. A kapott eredmények elemzése 

során figyelembe veszem a sminkeléssel kapcsolatos társadalmi különbségeket (pl.: 

erőteljesebb-naturálisabb sminkelés), hiszen ezek torzíthatnak az eredményeken. Kutatásom 

során vizsgálom többek között azt is, hogy a magyar és a nemzetközi piacok fogyasztóinak 

megkérdezettjei mennyi pénzt költenek kozmetikumokra, illetve melyek az általuk 

leggyakrabban használt termékek. A kozmetikumok értékesítésének tekintetében a közösségi 

média szerepét szintén vizsgálom, hiszen a reklámozás nagyrészt online felületeken történik. 

A kapott eredmények támogatni tudják a Rare Beauty magyarországi népszerűsítését. 

Kutatásom várható eredménye, hogy a magyar és a nemzetközi piaci fogyasztók sminkelési 

szokásainak összehasonlításával, kiderül miben térnek el elvárásaik egy új termék vagy márka 

kipróbálását illetően. Ezáltal meghatározható lesz, hogy a Rare Beauty termékei ki tudnák-e 

elégíteni a potenciális hazai fogyasztók igényeit. Mindemellett, választ szeretnék kapni arra a 

kérdésre, hogy hogyan lehetne népszerűsíteni a hazai fogyasztók körében az új márka 

termékeit. 



Miért ragaszkodhatunk divatmárkákhoz? 

Papp Máté Zoltán (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Szalkai Zsuzsanna (Men. és Vállg. Tsz.) 

A divatmárkák számos innovatív marketingeszközt alkalmaznak a vásárlókkal való mély és 

elköteleződésre épülő kapcsolat létrehozása érdekében, mely kommunikációs technikák 

hatásosságának és fogyasztói megítélésének vizsgálata minden divatáru-kereskedő számára 

nélkülözhetetlen. Ezért dolgozatomban a promóciós mixek rendkívül széles tárháza közül 

olyan digitális és hagyományos bolti környezetben alkalmazott, fogyasztói elköteleződést 

(customer engagement) formáló kommunikációs módszerekre hozok példákat és vizsgálok 

kvalitatív módszerekkel, amelyeket a modern divatipari cégek előszeretettel alkalmaznak 

napjainkban. 

Az internet és a különböző közösségi média oldalak használata a fogyasztók mindennapi 

életének meghatározó részévé vált. Ennek eredményeként a vállalatok felismerték azokat az 

új lehetőségeket, amelyeket a digitális környezet kínál a vásárlói elkötelezettség kialakítására 

és erősítésére, olyan modern kommunikációs eszközök megfelelő használatával, mint a 

Facebook vagy az Instagram. Ezzel szemben a hagyományos kiskereskedelmi üzletek 

továbbra is a ruhadarabok kézzelfogható bemutatásának elsődleges helyszíneként szolgálnak. 

A pop-up (ideiglenes) üzletek kreatív és egyedi módszerként jöttek létre az új kollekciók vagy 

limitált darabok értékesítésére és népszerűsítésére, miközben lehetőséget adnak egyben arra 

is, hogy növeljék vásárlóik elkötelezettségét szeretett márkájuk vagy üzletük iránt. Továbbá a 

kutatás szempontjából fontosnak tartottam a luxus divatházakat is tanulmányozni. Szerettem 

volna megtudni, hogy a közismert társadalmi ismérvek képviselésén túl – termékeik magas 

ára és feltételezhető minősége – mely egyéb tényezők alkalmazásával nyerik el vásárlóik 

hűségét a luxus divatmárkák. 

Dolgozatom első fele áttekinti a vásárlói elköteleződés különböző megközelítéseit, általános 

képet ad az elemzett marketing eszközökről és technikákról, valamint bemutatja 

kapcsolódásukat a fogalomhoz. A dolgozat második felében összevetem a szakirodalom 

megállapításait az elvégzett fókuszcsoportok és mélyinterjúk eredményeivel, valamint 

elképzelhető fejlesztési és további kutatási lehetőségeket ajánlok a divatáru- kereskedőknek. 

Tanulmányom során eltérő életkorú és vásárlói szegmensbe tartozó magyar divatvásárlókkal 

beszélgettem. Kutatásom számos különböző attitűdöt és vásárlói magatartást tárt fel a vizsgált 

kommunikációs eszközökkel kapcsolatban, amelyek jellemzően alakítják és befolyásolják a 

fogyasztók elköteleződését. 



Férfiak, mint a körömszalon vendégei 

Sándor Szófia (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Bíró-Szigeti Szilvia (Men. és Vállg. Tsz.) 

A dolgozat középpontjában a férfi fogyasztói kör áll. Kutatásom során azt vizsgálom, hogy a 

társadalom mely férfi tagjai tartozhatnak egy körömszalon vendégkörébe. 

A férfi vendégkör feltérképezéséhez a Kotler-Keller fogyasztói magatartás modellt, valamint 

a szolgáltatások elemzésére használt 7P modellt veszem alapul. Az elméleti kutatásomat 

követően a kutatási kérdéseimre kérdőíves megkérdezéssel keresem a választ. 

A kutatási kérdéseim közé tartoznak a következők: milyen motiváló, vagy éppen 

leküszködésre váró távoltartó tényezők léteznek egy férfi szalonba látogatása során, valamint 

a 7P modellben meghatározottak milyen nagy vagy elenyésző befolyással vannak a szalonok 

közötti választásra. Kifejezetten nagy hangsúlyt fektetek a különböző kulturális hatások, mint 

a jelenlegi trendek, vagy férfi szubkultúrák, illetve a társadalmi és személyes tényezők 

szerepének meghatározására. 

Az így kapott eredményeket egy körömszalon fel tudja használni marketing tevékenységei 

kiépítése során, például a célcsoport meghatározását, vagy a marketing üzenetben közlendők 

kiválasztását tekintve. 



Felhasználói igények és preferenciák feltárása egy egyéni edzést 

támogató sportapplikáció fejlesztéséhez 

Schütt  Fruzsina (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Pataki-Bittó Fruzsina (Erg. és Pszich. Tsz.) 

Egy komplex sportapplikáció megoldás lehet az egészségünk megőrzésének támogatásához a 

rohanó hétköznapokban, hiszen rugalmas a használata és átfogó információkat nyújt az 

egészséges életmód és az ehhez kapcsolódó célok eléréséhez vezető úton. Ha a rendszeres 

testmozgást be tudjuk illeszteni a napi/heti rendünkbe, akkor nem csak a fizikai jóléthez, 

hanem a lelki egészséghez, lelki egyensúlyhoz is hozzájárul. 

Egy applikáció fejlesztésekor elsődleges szempont kell, hogy legyen az, megfeleljen a 

használhatóság kritériumainak, de ezen túl a felhasználót motiválnia is kell a használatra. Így 

szakirodalmi kutatásomban foglalkoztam a motiváció fogalomkörével és a módszereivel, 

kiemelten a játékosítással. 

Kutatásomat a jelenleg piacon lévő sportapplikációk megismerésével kezdtem, majd ezek egy 

típusát, az egyéni edzést támogató applikációkat vizsgáltam meg részletesebben empirikus 

kutatásom során interjú és kérdőív segítségével. 

A kutatás eredményei alapján javaslatokat fogalmaztam meg sportapplikációt fejlesztő 

startupok és vállalatok részére, hogy hogyan növelhető a felhasználói élmény és hogyan 

motiválhatók a felhasználók az applikáció hosszantartó használatára. 



A gépi tanulás lehetőségeinek vizsgálata a fogyasztói preferenciák 

és döntések függvényében 

Pál Bertold (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Iványi Tamás (Men. és Vállg. Tsz.) 

Tanulmány célja: 

A tanulmány célja, hogy bemutassa, hogyan tudnak a KKV-k programozási tudás nélküli MI 

(mesterséges intelligencia) eszközöket, gépi tanulási algoritmusokat felhasználni a különböző 

marketingtevékenységük, különösen a szegmentációs ismérvek kiválasztása és a targetálás 

fejlesztésére. A dolgozat első felében szekunder kutatás, irodalmi áttekintés keretében 

általános áttekintést nyújtok az MI és a gépi tanulás alkalmazási lehetőségeiről a marketing 

területén, majd a dolgozat második felében a társasjáték vásárlásra és társasjáték kávézók 

látogatására vonatkozó esettanulmányon keresztül, primer kutatással egy valós szegmentálási 

és targetálási helyzetet szimulálok. Bemutatom a modellfejlesztés és tesztelés különböző 

lépéseit, valamint vizsgálom azt is, hogy a modellfejlesztés egyes kérdéseinél mit érdemes 

választani. 

Kutatási módszerek és tervezés: 

A primer kutatás során hagyományos marketingkutatási eszközökkel, kérdőíves 

megkérdezéssel történt az adatgyűjtés, amelyet modern adatfeldolgozó algoritmusokkal és 

szoftverrel értékeltem ki. Az adatgyűjtés két mintán történt, az egyik sokaság az egyetemi 

hallgatókból a másik sokaság pedig társasjátékozással foglalkozó online csoportokból lett 

kialakítva. Célunk az, hogy ezen adatokat további értékes betekintések kinyerésére használjuk 

fel, amelyeket prediktív modellezés keretein használunk fel. A modellalkotás során többféle 

tanuló algoritmust is alkalmaztam, a különböző minták közötti kapcsolatot vizsgáltam a 

predikciók hatékonysága szempontjából, valamint igyekeztem a tanulási folyamatba bevont 

változókat optimalizálni is a predikció pontossága alapján. 

Eredmények: 

Az esettanulmányban bemutatásra kerül a logisztikus regresszió, valamint a véletlen erdő 

algoritmusok használata a releváns változók kiválasztására, valamint ennek optimalizálási 

folyamata. A két minta összehasonlításában jól látható, hogy jelentős eltérések vannak a 

predikció hatékonyságában, valamint a legfontosabb változók összetételében is. Mindez arra 

is felhívja a figyelmet, hogy a tanuló algoritmusok használatához a mintavételi keret 

kiválasztása rendkívül fontos lépés lehet a KKV-k számára. 

Hasznosíthatóság: 

Hazánkban számos KKV számára rendkívül fontos az, hogy az általuk is elérhető adatokat 

modern eszközökkel tudják feldolgozni. Az esettanulmány arra mutat példát, hogy ez nem 

lehetetlen és a különböző mesterséges intelligencia alapjait képező tanuló algoritmusok 

számos területen tudják segíteni a vállalkozásokat és növelni a hatékonyságukat. 

Limitációk: 

A kutatás jelenleg feltáró fázisban tart, amely során az alkalmazott adatgyűjtési módszerek, 

valamint az egyetlen iparágra való fókuszálás, a bevont változók és a minták méretei 

korlátokat adnak az általánosíthatóság szempontjából. Mindezek ellenére az 



esettanulmányban bemutatott módszerek általánosíthatóak és jól hasznosíthatóak más 

iparágakban, valamint más mintákon is. 



Az infokommunikáció jogi, társadalmi és filozófiai 

aspektusai szekció 

2023.11.16. 09:00 BME, Q épület, A szárny, 405-ös terem 

Elnök: Dr. Perecz László (Üzleti Jog Tsz.) 



Homoszexualitást nyíltan felvállalók elleni gyűlöletbeszéd az online 

térben 

Birta Imola Vivien (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Dr. Träger Anikó (Üzleti Jog Tsz.) 

Napjaink társadalmainak egyik legnagyobb kihívása, hogy az állami jogalkotók hogyan 

előzzék meg és kezeljék minél hatékonyabban az alapjogi konfliktusokat. Egyrészt a lehető 

legnagyobb szabadságot szeretnénk biztosítani az emberek számára, másrészt viszont nem 

lehet ezt a szabadságot szabályok és korlátok nélkül biztosítani egy olyan világban, ahol az 

emberek naponta, akarva-akaratlanul ártanak egymásnak úgy mentálisan, mint fizikailag is. 

Az internet a megjelenésétől számított néhány évtizeden belül a nyilvánosság egyik fő 

színtere lett. Azt is mondhatnánk, hogy a fél életünket online éljük le különböző területeken: 

szórakoztatás (film, zene, művészet), tárolás és megosztás (adatok, valamint emlékek képek, 

videók, bejegyzések formájában), közösségi élet (üzenetküldő alkalmazások, közösségi plat-

formok, fórumok stb.), tudományos tevékenység (kutatási anyagok, olvasmányok) stb. Vi-

szont éppen ez a kiterjedt és szerteágazó online jelenlét tesz ki minket annak a veszélynek, 

hogy internetes bűncselekmények áldozataivá váljunk. Az internetes bűncselekmények több 

különböző területen is előfordulnak, érintve például a közigazgatási, üzleti és közösségi szek-

torokat is. 

Dolgozatomban a szólásszabadsággal kapcsolatos bűncselekményeket kutattam az online 

térben: előfordulásukat, megnyilvánulási formáikat, természetüket. Először bemutattam a 

szólásszabadsággal kapcsolatos bűncselekményeket általánosan, majd ezek közül hármat 

részletesebben is megvizsgáltam: a gyűlöletbeszédet, a zaklatást és a rémhírterjesztést. 

A három tárgyalt bűncselekmény közül kiemeltem a gyűlöletbeszédet, és a részletesebb 

elemzés mellett egy jogeset keretein belül szándékoztam bemutatni, hogy az hogyan is néz ki 

a gyakorlatban, illetve, hogy jelen esetben milyen törekvések voltak az alapvető emberi jogok 

védelmére az online elkövetett bűncselekmény kapcsán. 

Kutatásomat releváns szakirodalom, tudományos cikkek, könyvek, meglévő jogszabá-lyok, 

illetve megtörtént jogesetek alapján végeztem. 



Szellemi tulajdonjogok a sportban - Sportesemények 

közvetítésének jogi háttere 

Kerekes Miklós (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Grad-Gyenge Anikó (Üzleti Jog Tsz.) 

A sportban, mint a gazdaság egyéb területein is találkozhatunk a szellemi tulajdonjogokkal. 

Ahhoz, hogy a sportban jogi oltalom alá tartozó alkotásokkal találkozzon az ember, nem kell 

mindennapos kapcsolatban lennie a sport világával. A dolgozatban a legtöbb oltalmi forma 

egy-egy sportból átvett példán keresztül történik bemutatásra. Ezeknek a forrását a témához 

kapcsolódó tudományos értekezések, valamint egyéni tapasztalataim alapozzák. 

A sport területén is vannak olyan alkotások, amelyek szerzői jogi és iparjogvédelmi oltalom 

alá is tartozhatnak. Természetesen az ilyen esetek elbírálása Magyarországon a Szellemi 

Tulajdon Nemzeti Hivatalának feladata. Könnyen előfordulhat az, hogy egy sportklub 

emblémájára a tervező grafikus szerzői jogi oltalmat kérvényez, azonban a sportegyesület 

védjegyoltalom miatt ad be kérelmet. 

A dolgozat fő témája a sportesemények közvetítése mögött lévő üzleti jogi háttér bemutatása. 

Magyarországon egyre több televíziós médium jelenik meg a sportközvetítések piacán. 2024 

szeptemberétől már az ország két legnagyobb kereskedelmi televíziós csoportjának (TV2, 

RTL) lesz prémium kategóriájú futballhoz kapcsolódó közvetítési joga. A magyar piac ebből 

a szempontból is nagyon sokszínű, a sportrajongók nemcsak magyarországi székhelyű 

sportcsatornák kínálatából válogathatnak. A kutatás során egy interjú erejéig segítségemre 

lesz dr. Gelencsér András az AMC Central Europe jogi osztályának vezetője. Az AMC-hez 

tartozik a Sport TV, amely Magyarország legnagyobb múltra visszatekintő sportcsatornája, 

több televíziós és online felülettel. 

A kutatásban szó esik majd az illegálisan történő sportközvetítésekről is, illetve, hogy mi 

vezet odáig, hogy a nézőnek törvénytelen eszközökhöz kell fordulnia azért, hogy kedvenc 

sportcsapatának mérkőzéseit hétről hétre követni tudja. Természetesen ezen közvetítések 

terjesztése súlyos jogi következménnyel bírnak, és károsítják az esemény szervezőjét, 

valamint a jogtulajdonosokat. A törvénytelen közvetítéseket hirdető oldalak magas 

kiberbiztonsági kockázatot rejtenek magukban. Amennyiben a néző nagyfokú csalás áldozata, 

elektronikus eszközén kémprogramok és egyéb adathalász bővítmények jelenhetnek meg. A 

dolgozat arra is kitér majd, hogy miért érdemes ezeket kerülni, mind jogi, mind biztonsági 

szempontból. 



Az új okos technológiák adatvédelmi veszélyei - Megtörténhet-e, 

hogy a ház, amiben élünk, ellenünk fordul? 

Nedró Nikolett (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Dr. Nagy Krisztina (Üzleti Jog Tsz.) 

Kutatásom célja az okosotthonok adatvédelmi kockázatainak vizsgálata az Általános 

adatvédelmi rendelet (GDPR) segítségével. Az okosotthonok működésének lényegét az IoT 

technológia biztosítja. Ez a meghatározás kulcsfontosságú szerepet tölt be az okosotthonok 

megismerésében. Az IoT egy olyan technológia vagy mondhatjuk, hogy internet-alapú 

hálózat, ami lehetővé teszi különféle gépek és eszközök számára, hogy szenzorok segítségével 

információkat dolgozzanak fel és kommunikáljanak egymással az interneten keresztül. Az IoT 

működésére épült okosotthon technológia központi gondolata az, hogy minél több szenzor és 

egyéb érzékelő egymással összekapcsolva dolgozhassa fel az otthonban keletkező fontos 

adatokat. Ez a különböző eszközök által összekapcsolt adatgyűjtés azonban egyértelműen azt 

eredményezi, hogy a személyes adatok sokkal nagyobb számban jöhetnek létre a 

hétköznapokban és megnöveli az adatvédelmi kockázatok előfordulásának gyakoriságát. A 

személyes adatokra leselkedő veszélyeknek ezek mellett az is kedvez, hogy az otthonban 

található okos eszközök típusának száma is egyre inkább növekedik, hiszen már a 

legegyszerűbb eszközöket is fel lehet ruházni okos technológiával. A dolgozatból 

egyértelműen kiolvashatóvá válik, hogy például egy okos villanyóra bevezetése is mennyire 

megsokszorozhatja a keletkező személyes adatok számát. 

Az okosotthonok biztonságosságának kérdésében a GDPR-t kell megvizsgálni az Európai 

Unió területén. Fontosabb pontjai között olyan betartandó szabályozási elveket lehet 

megismerni, mint például a jogszerű jogalapok kötelező biztosítása vagy az adatkezelési 

alapelvek érvényesítése. A GDPR egy nagyon erős szabályozási keretet hozott létre az 

adatkezelésekre, hiszen olyan új és egyben rendkívül lényeges előírásokat is bevezetett, mint 

a személyes adatok kizárólag szigorúan indokolt célból történő gyűjtése vagy a gyűjtött 

személyes adatok mennyiségének a minimálisra korlátozása. 

Az adatkezelési elvek alkalmazása az okosotthonok esetében elsősorban az okosotthon 

applikáció működéséhez kapcsolódó adatkezelési szabályok megalkotása során történik. 

Ennek az az oka, hogy az applikáció dolgozza fel és kezeli az összes gyűjtött adatot egy 

helyen. Az okosotthon applikációkat üzemeltető cégek közül az Ikea okosotthon szolgáltatás 

adatkezelési útmutatója egy az előírásoknak jól megfelelő példával tud szolgálni az 

adatkezelési tájékoztatók szabályos formájára, ezért ennek a bemutatása is a dolgozat egyik 

fontos része. Azonban amellett, hogy az Ikea adatkezelési elvei a GDPR legtöbb alapelvének 

megfeleltek, észrevehető benne a gyűjtött adatok típusával és gyűjtésének módjával 

kapcsolatban néhány nem teljesen egyértelmű megfogalmazás, ami szintén egy fontos, 

elkerülendő hiba az adatkezelések során. 

Mindezeknek feltárása után arra a következtetésre lehet jutni a kutatás elolvasásának 

segítségével, hogy a GDPR bár jól alkalmazható az okos technológiák adatkezeléseinek 

szabályozásában, nem tudja teljes mértékben megóvni a személyes adatokat az adatvédelmi 

incidensektől. Ennek a magyarázata legfőképpen a fogyasztói tudatosság hiányában és a 

technológiai fejlődés rohanó ütemében rejlik, amellyel az új szabályozások létrejöttének 

üteme nem tud versenybe szállni. Erről a két kulcsfontosságú problémáról az is kiderült a 



téma vizsgálata során, hogy más problémák kialakulását is elősegíthetik, mint például az okos 

eszközök sérülékenységét. Az ilyen jellegű hiányosságok az adatvédelemben, azon kívül, 

hogy megismerhetővé tehetnek személyes adatokat arra jogosulatlanok számára, akár olyan 

komoly veszélyeket is rejthetnek magunkban, mint a kibertámadások. Bár minden új 

szabályozás segíthet az okosotthonokra való biztonságosabb áttérésben, összességében az 

állapítható meg, hogy a teljeskörű biztonság a mai világban még nem biztosítható a személyes 

adatok számára. 



Lehetőségek és kockázatok a big data jogi szabályozását illetően 

Nagyová Vivien (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Dr. Grad-Gyenge Anikó (Üzleti Jog Tsz.) 

A kutatásom célja a big data jogszabályi környezetének áttekintése és elemzése, különös 

tekintettel az adatvédelemre és a versenyjogra. Magának a big data jelenségnek az alapját az 

adatok képzik, ezek kerülnek felhasználásra az elemzés és a predikció során, méghozzá 

kiemelkedően nagy mennyiségben. Az érintettek könnyedén szembesülhetnek a hátrányos 

megkülönböztetéssel, a manipulációval, akár egy egészen pontos előrejelzéssel a 

magánéletüket illetően, amely azonban magas szintű védelmet élvez. Az ilyen és ehhez 

hasonló problémák elemzéséhez szekunder kutatást alkalmazok, tanulmányozva ezzel a téma 

szempontjából releváns szakirodalmat. Továbbá olyan nagy horderejű jogeseteket vizsgálok, 

mint például a Cambridge Analytica-ügy, amely többek között rávilágított az adatvédelmi 

szabályozás hiányosságaira. 

A kutatásom eredményeként született dolgozat egy átfogó képet fog adni a big data jogi 

szabályozásával kapcsolatosan, beleértve az európai uniós és a magyar szabályozást is, 

feltárva az egyes problémaköröket, amelyeket a szabályozás ki- és átalakítása során 

figyelembe kell venni. 



Magánügy a nyilvánosságban - Az akaratlagos gyermektelenség 

diskurzusai a közösségi médiában 

Belovai Liliána (Kommunikáció és médiatudomány mesterszak MA képzés, 

mesterképzés (MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Csordás Hédi Virág (Fil. és Tud. Tsz.) 

A téma aktualitásának, tabu mivoltának, jelenkori demográfiai hátterének, mögöttes okainak 

bemutatását követően médiatartalmakat elemzek, a 3 legnépszerűbb közösségi média-

applikációból (Facebook, Instagram, TikTok). A kiugróbb tartalmakat és a jelentősebb 

diskurzusokat kiváltó tartalmakat behatóbban elemzem, de igyekszem átfogó képet adni a 

#childfree, #childfreebychoice keresőszavakra kapott találatokról is. A dolgozatban nagy 

hangsúlyt fektetek a TikTok tartalmakra, hiszen nemcsak a legdinamikusabban növekvő (már 

ami a felhasználók számát illeti) applikációról van szó, de ezen a platformon található a 

legtöbb, szándékolt gyermektelenséggel kapcsolatos tartalom is. Mindezt egy kvalitatív 

fókuszcsoportos interjúval folytatom, mely során 20-30 éves korcsoportot kérdezem meg - 

hiszen TikTokon is ebből a korosztályból vannak fent a legtöbben, illetve a családalapítás 

maga, vagy az arról való gondolkodás is megjelenik már e korban. A résztvevőknek többek 

között a médiatartalom-elemzésben is vizsgált tartalmakat fogom megmutatni, és többé-

kevésbé célzott kérdésekkel őket is diskurzusra sarkallom, hogy megismerjem attitűdjüket és 

annak befolyásolhatóságát. A dolgozat célja, hogy egy fogalmi térképet vázoljon fel, arról, 

hogyan definiálja az említett korcsoport az akaratlagos gyermektelenséget, és felmérje az 

attitűdjüket; továbbá hogy bemutassa a különböző típusú médiatartalmak kapcsán kialakult 

diskurzusokat, és megállapítsa, mely típust fogadják be leginkább. 



Kortárs művészet magyarországon - a Ludwig Múzeum 

kommunikációs kampánytervezése 

Schrettner Anna (Kommunikáció és médiatudomány mesterszak MA képzés, 

mesterképzés (MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Csordás Hédi Virág (Fil. és Tud. Tsz.) 

Dolgozatomban a magyarországi kortárs művészet helyzetét járom körbe egy ikonikus 

intézmény, a budapesti Ludwig Múzeum kommunikációján keresztül. Első lépésben, 

felmérem a kortárs művészet megítélését itthon és nemzetközi közegben korábbi tanulmányok 

eredményei alapján. Ezeket felhasználva felmérem a magyar kortárs művészet állapotát a 

nemzetközi színtérhez képest (elmaradott, nagyjából hasonló helyzetben van, jobb helyzetben 

van) és beazonosítom azon pontokat, amelyek az esetleges eltéréseket adják.  Hipotézisem: az 

itthoni megítélés, adott pontokban elmarad a nemzetközi szinthez képest. 

A magyarországi kortárs művészet egy kiemelkedő szereplője a Ludwig Múzeum, 

kommunikációs tevékenysége több platform közt oszlik meg (Facebook, Instagram, weboldal) 

ezeket vizsgálva látható, hogy az intézmény célcsoportja a : 25-40 év közötti korosztály. 

Ugyanakkor edukatív és utánpótlás képző tevékenységet is végez: gyermekeket célzó 

programok a múzeumban. Ezzel a következő generációban is kialakítva a fogékonyságot a 

kortárs művészet iránt. 

Módszertanom utolsó pontja az interjú készítés az intézmény egy referensével, melynek 

eredményei segítenek az intémzény kommunikációs stratégiájának meghatározásában. 

A kommunikációt vizsgálva megfogalmazok javaslatokat az intézménynek amelyeken 

keresztül, az intézmény mint kulcsszereplő hozzájárulhat a kortárs művészet megítélésének 

javításához itthon. Dologzatom eredménye egy a Ludwig számára készített kommunikációs 

kampánytervezés, amely közvetetten célozza a hazai kortárs művészeti közeg megítélésének 

javítását is. 



Marketingkommunikáció a digitális művészetek  NFT formájú 

világában 

Ungi Eszter (Kommunikáció és médiatudomány alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Ziegler Zsolt (Fil. és Tud. Tsz.) 

Kutatásom célja, hogy megvizsgáljam, az NFT formájú műalkotások hogyan és mennyiben 

alakítják át és bővítik ki a jelenlegi, kortárs művészeti alkotások piacterét. 

Az NFT-k piaca igencsak szerteágazó terület, számos szektorban jelen vannak, mint például a 

zene-, videójáték-, sport-, és divatipar. Mivel az első eladott NFT egy digitális alkotás volt, és 

később is főként a digitális alkotások formájában váltak ismertté az NFT-k, emiatt én is ezt a 

területet szeretném alaposabban megvizsgálni marketingkommunikációs szempontok alapján. 

Kutatásomban a következő kérdésekre keresem a választ: Képesek-e felvenni a versenyt a 

digitális alkotások a hagyományos műalkotásokkal, és emelkedhetnek-e ugyanarra a szintre 

idővel? Mennyiben változik az alkotások promóciója azáltal, hogy NFT-ként árusítják őket az 

alkotók, illetve az eladást segítő aukciósházak kommunikációja? Hogyan teszik 

igazságosabbá a művészetek világát az NFT-k, és hogyan használják ki ezt a lehetőséget az 

alkotók? Az NFT-ket több cég is használja brandépítésre, ezt a folyamatot már létrejött 

projekteken keresztül szeretném megvizsgálni, illetve a sikeres és félrevezető 

folyamatlépéseket bemutatni. Ezzel kapcsolatban felmerül a kérdés, hogy milyen promóciós 

csatornákat érdemes használni az alkotások népszerűsítéséhez, amelyek nagyrészt csak az 

online térben találhatók és vásárolhatók meg. Nemzetközi és hazai projekteket vizsgálva 

szeretném kideríteni, hogy milyen a közönség percepciója az NFT-kkel kapcsolatban, 

mennyire érzékelik valóságosnak a digitális világban létrejött alkotásokat, illetve hogyan 

fogadják a technológiai újítást. 

Vizsgálati módszertanom része, hogy interjút készítek Bacsek Júliával, aki kurátorként több 

NFT kiállítás szervezésében is részt vett, illetve Weiler Péterrel, aki megalkotta Magyarország 

első képzőművészeti NFT-jét, és hozta létre alkotásaiból az első hazai NFT kiállítást. 



Kihívások az alkalmazott pedagógiában szekció 

2023.11.16. 08:00 BME, Q épület, A szárny, 139-es terem 

Elnök: Dr. Feketéné Szakos Éva (Műsz. Ped. Tsz.) 



Az új szakképzési rendszer motiváló ereje a hátrányos helyzetű 

diákok körében 

Brenkus-Várnai Enikő (Tanár – közgazdásztanár képzés, mesterképzés (MA/MSc), 

levelező szak) 

Konzulens: Dr. Kattein-Pornói Rita (Műsz. Ped. Tsz.) 

A dolgozatom célja, hogy általános iskolás (7. és 8. osztályos) diákok körében mérje fel a 

szakképzésben való továbbtanulási motivációkat a 2020-ban bevezetett új szakképzési 

rendszer tükrében. Fő kérdésem, hogy új perspektívát, többlet motivációt jelent-e a diákoknak 

az átszervezett szakképzési rendszer. 

A kutatás első részében a szakképzési rendszer 2020 előtti és utáni struktúráját mutatom be, 

majd ismertetem a 2020 előtti rendszer eredményeit a jelentkezettek és végzettek számát, 

illetve tanulmányi eredményeket ismertetve publikusan elérhető adatok alapján. 

A második részben a tanulók által kitöltött kérdőíveket elemezem, mely a továbbtanulási 

motivációikat vizsgálja hátrányos helyzetű diákok körében, két budapesti általános iskolában. 

 

A dolgozatom célja a 2020 előtti és utáni szakképzési rendszer áttekinthető összehasonlítása 

és a korábbi struktúra eredményeinek bemutatása, mely alapként szolgálhat a későbbi, új 

rendszerben született eredmények értékeléséhez. További célom a tanulók motivációjának 

megismerése, változása, érveik a továbbtanulás mellett vagy ellen. Az iskolában dolgozó 

tanárok tapasztalatainak és módszereinek megismerése mely a tanulók motiválását szolgálja. 



Az egyetemi oktatók kutatási teljesítménye és hallgatói értékeléseik 

közötti összefüggés vizsgálata adattudományi eszközökkel (angol) 

Köller Donát Ákos (Matematikus mesterképzési szak (MSc) képzés, mesterképzés 

(MA/MSc) szak) 

Konzulens: Molontay Roland (Sztocha) 

Az egyetemi oktatók kutatási és oktatási teljesítménye közötti kapcsolat régóta a kutatások 

fókuszában van, a vizsgálatok eredményei kulcsfontosságúak lehetnek felsőoktatási stratégia 

és a megfelelő ösztönzőrendszerek kidolgozásában. Bár általánosságban elfogadott, hogy a 

felsőoktatás és a kutatás kölcsönösen pozitív hatást gyakorol egymásra, egyéni szinten a 

kutatások csak részben támasztják ezt alá. 

Dolgozatom célja, hogy a téma irodalmához hozzájáruljak, és BME oktatói körében 

megvizsgáljam a kutatási és oktatási minőség összefüggéseit hagyományos statisztikai és 

modern gépi tanulási eszközökkel. A kutatói teljesítmény meghatározásának alapjául az 

MTMT (Magyar Tudományos Művek Tára) adatbázisából kinyerhető adatok szolgálnak, míg 

az oktatói teljesítmény mérésére az OHV (Oktatás Hallgatói Véleményezése) kérdőívekre 

adott pontszámokat használom. A több mint ezer oktatóra vonatkozó rendkívül nagy 

mennyiségű adatot a megfelelő adatfeldolgozási lépések után különböző regressziós 

modellekkel és értelmezhető gépi tanulási technikákkal elemzem. A vizsgálatok 

eredményeiből kimutatható, hogy a jobb kutatási teljesítmény tipikusan jobb OHV 

eredményekkel jár együtt, különösen az OHV szakmai felkészültséget mérő kérdése esetén, és 

különösen a posztgraduális kurzusok esetén. 



A BME GTK hallgatói és oktatói attitűdjének vizsgálata a TDK  

lehetőségeinek megítéléséről az elmúlt évtizedben 

Galavics Diána (Vezetés és szervezés MSc képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali 

szak) 

Konzulens: Dr. Kálmán Anikó (Műsz. Ped. Tsz.), Dr. Iványi Tamás (Men. és Vállg. Tsz.) 

A Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem, Gazdaság- és Társadalomtudományi 

Karán 2013 és 2022 között csökkent a Tudományos Diákköri Konferenciára benyújtott 

dolgozatok száma. A kutatás keretében részletesen megvizsgálom a hallgatói és oktatói oldal 

meglévő motivációját. Feltételezésem szerint a tudományos tevékenységet végző 

hallgatóknak napjainkban erősen motiváltnak kell lenniük, hogy a számos egyéb lehetőség 

mellett a tudományos élet lehetőségeit ismerjék meg. A felsőoktatási oktatók körében 

elsősorban a tehetséggondozás mint szempont jelenik meg a konzultációs tevékenység 

kezdeményezésekor, ezt az aspektust is vizsgálom a dolgozat során. 

A tanulmányban történeti háttérként bemutatásra kerül, hogy miként alakult ki és hogyan 

fejlődött a Tudományos Diákkörök hagyománya az egyetemen. Ezt követően áttekintésre 

kerülnek az egyetemi és a kari TDK statisztikák a jelenlegi helyzet megismerése érdekében. A 

kutatás fő célja megismerni az oktatók és hallgatók véleményét a Tudományos munka 

megítéléséről és összegyűjteni, feltárni a motivációs lehetőségeket a tudományos élet 

aspektusából. Kutatási kérdéseimben azt vizsgálom, hogy milyen a jelenlegi hallgatói és 

oktatói oldal munkamódszere és a kutatói pályához való hozzáállása. A két vizsgált csoport 

felmérései is bemutatásra kerülnek a TDK dolgozatok jövőjére vonatkozóan. Az interjúk 

eredményei adják a következtetések és a jobbító javaslatok alapját. 

A kutatásom bizonyítására a kutatásmódszertan egyik kvalitatív módszertanát a mélyinterjút 

fogom alkalmazni. Interjú készül minden oktatóval, aki tanszékenként a legtöbb hallgatót 

konzultálta és jelenleg is az egyetemen dolgozik. A hallgatói oldal vizsgálata során interjú 

készül azokkal a hallgatókkal is, akik többször is pályáztak eredményesen, értek el helyezést a 

kari versenyeken. A kutatás során 9 oktatóval és 8 hallgatóval készül mélyinterjú a motiváció 

feltárására a TDK lehetőségeinek a megítéléséről. A válaszok tartalomelemzés segítségével 

kerültek feldolgozásra. 



Az árnyékoktatás elméleti alapjai 

Halász Péter Tamás (Műszaki szakoktató alapszak BSc képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Dr. Berzsenyi Emese (Műsz. Ped. Tsz.) 

Mai hétköznapjaink egyik legtöbbször felmerülő kérdése az oktatásban fellelhető 

pedagógushiány, illetve a pedagógusok körüli konfliktushelyzetek. Ezek nyomán, sajnos 

eljutottunk egy olyan szintre, amelyben előfordul, hogy köznevelési intézményekben pl. adott 

természettudományos területen oktató tanárból egy van, vagy egyáltalán nincs is. Így a diákok 

bizonyos esetekben nem jutnak megfelelő oktatáshoz. Az idősebb, visszafoglalkoztatott tanár 

kollégák körében előfordul, hogy sokszor nem találják a közös nyelvet a mai generációval, 

illetve az IKT eszközök használatáról nem rendelkeznek megfelelő ismeretekkel, ami szintén 

a tanórák minőségének rovására mehet. Pedig akár gimnáziumi, akár szakoktatási 

szempontból nézve borzasztóan fontos szerepet tölt be az előképzettség mind a 

továbbtanulási, mind a szakma kitanulási aspektusából nézve. Gondolhatunk itt mérnökökre, 

hídépítőkre, orvosokra vagy hegesztőre. Ahogy mondani szokták: „jó alap nélkül nem fog 

felépülni a ház”. 

Dolgozatom célja az árnyékoktatási tevékenység, illetve annak elméleti alapjainak 

bemutatása, kutatás tartalomelemzése során. Szeretném megmutatni azt, hogy hogyan tudja az 

árnyékoktatás elősegíteni egy diák előrehaladását tanulmányai során, önbizalmát növelni, 

hogyan tudja segíteni és támogatni ebben, ezen felül érdeklődését felkelteni új területek felé. 



A Komplex Instrukciós Program (KIP) bemutatása és alkalmazási 

lehetőségei Magyarországon 

Olman Vivien (Műszaki szakoktató alapszak BSc képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Szandi-Varga Péter (Műsz. Ped. Tsz.) 

A Komplex Instrukciós Program (KIP) bemutatása és alkalmazási lehetőségei 

Magyarországon 

Napjaink fontos pedagógiai kérdése a hátrányos helyzetű tanulók lehetőségei az oktatásban. 

Tanítási és tanulási módszereik. Dolgozatomban egy ezzel foglalkozó programot kívánok 

bemutatni. 

A munkám fő vonalát a Komplex Instrukciós Program (KIP) kutatása adja és annak 

bemutatása. Kvalitatív módon meglévő dokumentumok és interjúk elemzése alapján tárom 

fel, hogy az adott program milyen módszereket rejt magában, alkalmazásukat mely tanulóknál 

ajánlják. 

A dolgozatomban azt kívánom vizsgálni, hogy a KIP alkalmazása valóban hasznosnak 

bizonyul-e a magyar oktatásban a hátrányos helyzetű tanulók esetében. 

Kulcsszavak: lemorzsolódás, tanítási módszer, hátrányos helyzet, oktatás 



„Harc a figyelemért!”, avagy a digitális eszközök és tananyagok 

szerepe a Z generáció tanítás-tanulás folyamatában 

Takács Fanni (Tanár - közgazdásztanár képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Kattein-Pornói Rita (Műsz. Ped. Tsz.) 

A jövő munkaerőállomány java részét a Z generáció alkotja, így kiemelten fontos kérdés 

jelenkori oktatásuk, témám aktualitását is ez adja. A jelenlegi oktatási forma 

megváltoztatásának elmaradása komoly veszélyekhez is vezethet, mivel a mai tantárgyak, 

tananyagok, pedagógiai módszerek jelentősen eltérnek a Z generáció szokásaitól, nem az új 

igényekre szabták őket. 

Kutatásom célja felmérni, hogy a Z generáció oktatásánál jelenleg milyen digitális 

eszközöket, digitális tananyagokat, programokat használnak a pedagógusok, illetve ezeknek 

milyen a megítélése a diákok szemszögéből. Megválaszolandó kérdések többek között: 

- könnyebb-e a Z generációs diákok figyelmét fenntartani digitális eszközök, programok, 

tananyagok használatával, illetve valóban segítik-e a tananyagok hatékony elsajátítását, 

- biztosan igénylik-e a diákok a tanórák "digitalizációját", 

- mi a diákok elképzelése, igénye a digitális eszközök tanulásban való használatát illetően, 

- lehetséges-e a diákok saját digitális eszközeit hatékonyan a tanórák részévé tenni, 

- biztosan fel vannak-e készülve a tanárok a digitális eszközök, tananyagok alkalmazására? 

Szekunder kutatásom során szakirodalmak, korábbi kutatások tanulmányozásával jellemzem a 

Z generáció általános és tanulási szokásait, áttekintem az oktatás jelenlegi formáját, az IKT 

eszközök megjelenését, mindamellett, hogy sorba veszem a jelenleg használt legnépszerűbb 

digitális eszközöket, programokat, tananyagokat. Primer kutatásom keretében kvantitatív 

kérdőíves felmérést végzek, egy kérdőívet a diákok, egyet pedig a pedagógusok részére 

készítek. Úgy vélem, fontos mindkét fél megkérdezése a témában. A kérdőívekben szereplő 

kérdéseim a hipotéziseimnek megfelelően kerülnek összeállításra, az adatok elemzéséhez az 

SPSS programot használom. 

Dolgozatom eredményeképpen választ kapok a fentebb kitűzött kérdésekre, útmutatást tudok 

adni a Z generációt tanító pedagógusoknak, hogy a "digitális bennszülött" diákok figyelmét 

hogyan tudják jobban fenntartani, mivel tudják színesíteni óráikat, hogyan tudják a 

tananyagokat a jelenkori elvárásoknak megfelelő módon, hatékonyan, tanulást segítve átadni, 

hogyan tudnak kihívásként és nem nehézségként tekinteni arra, hogy a digitalizáció körül 

forog a világ. Javaslatot teszek arra, melyek azok a platformok, programok, digitális 

eszközök, amelyeket szívesen használnak a diákok és hogyan tudják a diákok saját eszközeit 

is esetlegesen bevonni az oktatásba a pedagógusok. 



Szimulációs oktatási módszertan jelene a magyar egészségügyi 

képzésben 

Vincze Kata Dóra (Tanár – mérnöktanár képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali 

szak) 

Konzulens: Dr. Kattein-Pornói Rita (Műsz. Ped. Tsz.) 

A dolgozatomban a hazai graduális és posztgraduális egészségügyi képzésben alkalmazott 

skill oktatás, valamint a hozzá tartozó szimulátor-támogatott egészségügyi oktatás helyzetét 

mutatom be átfogó felmérések, interjúk és kérdőívek eredményeinek segítségével. 

Az úgynevezett skill laborok lehetőséget teremtenek, a valós élethelyzetek szimulálására, 

robotok, szoftverek, bábuk és egyéb szimulációs eszközök segítségével. A hallgatók és 

továbbképzéseket végző aktív egészségügyi dolgozók az elméleti tudásukra építve, a 21. 

századi technikáknak köszönhetően az összes érzékszervüket felhasználva 

tanulhatják/gyakorolhatják be az új eljárásokat anélkül, hogy emberek egészségét 

veszélyeztetnék. Ezek a laboratóriumok országszerte modern szimulációs eszközökkel vannak 

felszerelve, amelyeken a diagnosztika, a terápiás betegellátás, életmentő beavatkozások 

kockázatmentesen gyakorolhatóak. Világ szinten már erre a képzésmódra támaszkodnak 

leginkább az orvosi és ápolói képzésekben. 

A munkám során eseti tapasztalataimon keresztül bemutatom egy-egy kiemelt eszköz 

használata körül felmerülő problémákat, a hozzá tartozó megoldási javaslatokat. Kitérek egy 

kiemelt magyar skill labor bemutatására működésére és kihasználtságára is. Itt statisztikai 

adatokkal alátámasztom és elemzem a felhasználói közönség összetételét. 

Több kérdőíves felmérést is végeztem. Az egyik felmérésben a skill központokban dolgozó 

oktatók és instruktorokat kérdeztem arról, hogy mennyire használják a létesített oktatási 

egységeket? Milyen típusú órákat tartanak benne? Mennyire megfelelő véleményük szerint a 

szimulátor-támogatott egészségügyi oktatási módszertan a gyakorlati képességek elsajátítása 

szempontjából? 

Másik felmérésem a magyar felsőoktatásban tanuló diákokat célozta meg. Az ő oldalukról is 

vizsgáltam hasonló kérdéseket. 

A munkám során igyekeztem felkutatni az összes magyarországi skill labor oktatói és 

hallgatói meglátásait, tapasztalatait. 

Munkám távlati célja, hogy a skill oktatás a jövőben egy teljesen hétköznapi, mindennapi 

módszer legyen az egészségügyi területek felé érdeklődők képzésében. 

Irodalom: 

1. Oláh szerk.2015., Módszertani kézikönyv skill képzésekhez, ÁEEK, Budapest, 2019; 

ISBN: 978-963-9661-48-6 

2. Dr. Ágoston I., Aradén A., Dr. Bethlen J.,….., 2015: Egészségügyi 

szakmódszertan,TÁMOP-4.1.2 B2. 

3. Al- Elq AH, Simulation-based medical teaching and learning, J Family Community Med. 

2010 



Felsőoktatási programok a sajátos nevelési igényű hallgatók 

támogatására Magyarországon és Mexikóban 

Pólik Ádám (Tanár – mérnöktanár képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Kattein-Pornói Rita (Műsz. Ped. Tsz.) 

A mai társadalomban egyre több tanulóról derül ki, hogy különleges gondoskodást igényelnek 

változó okok miatt. Ebben a tanulmányban a Sajátos Nevelési Igényű (SNI) emberek 

helyzetével foglalkozom. Ezen belül is tanulmányi perspektívából közelítem meg a 

felsőoktatás szintjén. Természetesen ezen téma nem csupán Magyarországra koncentrálódik, 

így kiterjesztem mindezt és egy hazánktól távoleső országgal hasonlítom össze az itthoni 

helyzetet. 

A kutatás középpontjában a felsőoktatásban tanuló sajátos nevelési igényű hallgatók helyzete 

áll. A Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem, valamint minimum egy, mexikói 

felsőoktatási intézmény SNI-s hallgatóit vizsgálom részletesen. Az egyetemi szolgáltatások és 

támogatások feltérképezése érdekében interjúkat készítek az adott intézmény dolgozóival, 

valamint diákjaival. A tanulmány második felében párhuzamokat és ellentéteket keresek, 

valamint végezetül kísérletet teszek a megismert különböző rendszerek effektív 

kombinálására. Az SNI-s tanulók támogatásáról és a kapcsolódó keretrendszer fejlődéséről 

jelenleg folyamatos vita és változás zajlik, így a tanulmányom naprakész és releváns ebben a 

kontextusban. 



Kommunikáció, szociológia szekció 

2023.11.16. 08:30 BME, E épület, 501-es terem 

Elnök: Dr. Szakadát István (Szoc. és Komm. Tsz.) 



Hogyan ábrázolják az amerikai filmek az újságírói szakmát az 1990-

es évektől napjainkig? 

Balla Nikolett (Kommunikáció és médiatudomány alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Héder-Nádasi Eszter (Szoc. és Komm. Tsz.), Dr. Tófalvy Tamás (Szoc. és 

Komm. Tsz.) 

Kutatásom célja, hogy választ kapjak arra, hogyan ábrázolják az újságírók munkáját az 1990-

2023 között gyártott amerikai filmek. Igyekszem a hírlapok és magazinok újságíróinak 

munkáját éppúgy bemutatni, mint az oknyomozó riporterek életét, mindezt különböző 

műfajokon át a romantikus vígjátékoktól kezdve, a már thrillereken át a drámákig. Ahhoz, 

hogy minél teljesebb képet kaphassak, fontosnak tartom, hogy megfelelő példát találjak 

ezekre a műfajokra mindhárom évtizedből, illetve áttekintsem, milyen típusú alkotások 

készültek 2020 óta. A tartalomelemzésre szánt produkciók listája olyan népszerű címekből áll, 

mint A bambanő (Never Been Kissed, 1999), a Hogyan veszítsünk el egy pasit 10 nap alatt 

(How to lose a guy in 10 days, 2003) vagy a Spotlight (2015). Mindezek mellett olyan, talán 

kevésbé ismert, komolyabb hangvételű alkotások is szerepelnek elemzési mintámban, mint 

Az igazság napja (True Crime, 1999) vagy A dolgok állása (State of Play, 2009).  Az 

összegyűjtött filmeken esetében megfigyelem, hogy változott-e az évek során az 

ábrázolásmód és amennyiben igen, milyen irányba. A vizsgálat nem elhanyagolható tényezője 

az sem, hogy milyen korú és nemű az adott újságíró karaktere és ebből milyen sajátosságok 

következnek. Szeretnék rávilágítani azokra a sztereotípiákra, amik gyakran felmerülnek a 

szakma ábrázolásában és hatással lehetnek a nézőkre, az újságírók munkájának megítélése 

szempontjából. A dolgozat elkészítéséhez a témában készült, főként angol nyelvű 

tanulmányokat és szakirodalmakat is felhasználom. Így teljesebb képet kaphatok arról, hogy 

mik a pozitív és negatív előítéletek az újságírói szakmáról és ezek mit eredményeznek a 

megítélésben. Emellett felismerhetem, milyen változásra lenne szükség az ilyen témájú filmek 

gyártásában. 



Metaverzum vs. AI: Új technológiák diszkurzív trendjei és 

társadalmi fogadtatásuk 

Erős Anna (Kommunikáció és médiatudomány mesterszak MA képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Tófalvy Tamás (Szoc. és Komm. Tsz.) 

Hogyan váltotta egymást, és kapcsolódott össze a metaverzum és az AI köré kiépülő 

diskurzus? A metaverzum diskurzus egy évvel ezelőtt még fénykorát élte, ugyanakkor már 

akkor is megfigyelhető volt, egy felemelkedőben lévő trend, ami azóta túlnőtte és 

beárnyékolta a metaverzum iparágat, ez pedig nem más, mint a generatív mesterséges 

intelligencia. Az egyik technológia látszólagos kifulladása és a másik felemelkedése során a 

két trendről szóló közbeszéd is változatos módokon összekapcsolódott. Dolgozatomban a 

generatív mesterséges intelligencia, mint új technológia diszkurzív trendjeinek 

meghatározásával és társadalmi fogadtatásának feltárásával foglalkozom, szakirodalom, a 

médiában megjelent cikkek és iparági szereplők által kiadott nyilatkozatok tartalmi 

elemzésének segítségével. Fő célom az AI-t övező trendek feltárása, majd ezek 

összehasonlítása a metaverzumhoz kapcsolódó népszerű diskurzusokkal, annak reményében, 

rekonstruálni tudom a Metaverzum "bedőlésének" és az AI "felemelkedésének" diszkurzív 

alakzatait, és a két trendről szóló közbeszéd átfedéseit, összefüggéseit. 



Orvosi kommunikáció a közösségi médiában 

Fabó Veronika (Kommunikáció és médiatudomány alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Héder-Nádasi Eszter (Szoc. és Komm. Tsz.) 

Dolgozatom témája az orvosok kommunikációja a közösségi médiában. 

Az elmúlt években felfigyeltem arra az egyre szélesebb körben elterjedt trendre, hogy az 

orvosok a közösségi média profiljukon szakmai tanácsokat tesznek közzé, vagy a 

szakmájukba, munkahelyi működésükbe adnak betekintést. Ez a tevékenység mind külföldön, 

mind belföldön egyre népszerűbb. Ennek a trendnek a fellendülése a Covid-19 időszakhoz 

köthető. 

A jelenséggel kapcsolatban az alábbi kérdések merültek fel bennem: Magyarországon az 

állami kórházaknak van-e a közösségi médiára kiterjedő szabályzatuk? Ha igen, akkor az mit 

fed le, mennyire enged szabad mozgásteret az orvosainak? Mennyire engedi meg, hogy az 

orvosok a saját munkahelyükről nyilatkozzanak, esetekben kritikát fogalmazzanak meg? Ez a 

szabályzat országos szinten egységes, vagy kórházanként változó? Külföldi modellekhez 

hasonló, vagy ahhoz képest eltérő? Szükség van-e modernizációra, fejlesztésekre? 

Kutatásomhoz külföldi és magyar tudományos cikkeket fogok alapul venni. Átnézem a 

budapesti kórházak Szervezeti és Működési Szabályzatát, és ezek alapján megállapítom, hogy 

milyen szinten van szabályozva a közösségi média használata. Megnézem néhány orvos 

közösségi média használati szokásait, akik már jelentős nézettséggel rendelkeznek. Továbbá 

feldolgozok olyan eseteket is, amikor orvosok a közösségi médiában nyilatkoztak, és ennek 

következményei lettek: megvizsgálom, hoztak-e adott esetek után új szabályokat. 



Nyitott ajtók, vastag falak- Énvédelmi technikák az érzelmi munkát 

végzők körében 

Harangozó Lilla (Kommunikáció és médiatudomány alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Blaskó Ágnes (Szoc. és Komm. Tsz.) 

Dolgozatomban arra kívánok rávilágítani, hogy milyen kihívásokkal járhat az érzelmi munkát 

végző magyarországi önkéntesek munkavégzése. Helyzetük ellentmondása, hogy egyszerre 

kell nyitottnak lenniük segítettjeik felé, ugyanakkor az érzelmi megterheltség kiküszöbölése 

érdekében erősen énvédelmezőnek is. 

Dolgozatom célja, hogy a szakirodalmi bevezetés után elemzést készítsek a felvett 

mélyinterjúkról, melyeknek alanyai rendszeresen vagy alkalomszerűen érzelmi munkát végző 

magyarországi önkéntesek. 

Kutatásom során elengedhetetlennek tartom a szerepelméleti megközelítést, valamint az 

érzelmi munkavégzés jellegzetességeinek bemutatását, melynek részét képezi az esetleges 

kiégés, valamint a self, az identitás kérdésének behatóbb vizsgálata. Az online véghezvitt 

mélyinterjúk grafikus ábrázolásához a Miro programot hívtam segítségül, az adatok 

felvételéhez pedig az asztalszínpad módszert használtam. 

Kutatómunkám célja, hogy feltérképezzem, milyen módon figyelhető meg az alanyok egy-

egy önkéntesi helyzetében a Hochschild-i surface acting, deep acting, vagy a későbbi 

szakirodalmakban tárgyalt emotional suppression jelensége; illetve, hogy milyen - 

intézményileg támogatott, vagy egyénileg kivitelezett - énvédelmi technikákat alkalmaznak, 

és ezek mennyire bizonyulnak hatékonynak. 



folkMAGazin, a lehetetlen küldetés? - Egy magyar szubkulturális 

médium működésének vizsgálata 

Ipacs Veronika Viktória (Kommunikáció és médiatudomány mesterszak MA képzés, 

mesterképzés (MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Barna Róza Emília (Szoc. és Komm. Tsz.) 

A dolgozat bemutatja a magyar táncházmozgalmat mint szubkultúrát, és feldolgozza a csoport 

legrégebbi konzisztensen megjelenő saját médiumának, a folkMAGazinnak történetét és 

működését. Összefoglalja a médiatermékek közgazdasági jellegzetességeit és kiegészíti 

Thornton (1995) szubkulturális médiumokról, valamint a szubkultúrák és médiumok 

kapcsolatáról szóló elméletével, valamint Hodkinson (2002) szubkulturális tevékenységek 

motivációit összegző irodalmával. A kutatás célja, hogy egy esettanulmányban vizsgálja a 

táncházmozgalom 30 éves médiumát, a folkMAGazint az említett szakirodalmak segítségével, 

új gazdaságtani keretek közt. Az elemzés gazdasági oldalához az Osterwalder és Pigneur 

(2010) által megalkotott üzleti modell elemzési keretrendszer alapján a Qastharin (2016) által 

kiegészített Social Business Model Canvast hívja segítségül a vizsgált médium működésének 

leírásához, kiegészítve azt az erőforrás alapú vállalatelmélet (Grant, 1991) kulcserőforrásokra 

alkalmazható VRIO modelljével (Barney, 1995). 



Lehet-e bárki cigány? -  avagy milyen karakterek megjelenítéséhez 

van joga a szerzőnek; vita Háy János: Mamikám c. könyve körül 

Szőnyi Franciska (Kommunikáció és médiatudomány alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Bárány Tibor (Szoc. és Komm. Tsz.) 

Mikor egy író, költő, bármilyen szerző tollából születik egy karakter, és az a karakter formál 

véleményt, tesz állításokat bizonyos témakörökben, az a jellem nem azonosítható a szerző 

jellemével, a karakternek saját felelőssége, autonómiája van a megalkotás pillanatától 

kezdve.Ebben a dolgozatban végigjárom a Háy János: Mamikám c. regénye körül kialakult 

vitát. Vajon joga van-e a szerzőnek egy cigány karakter szereplőt E/1.-ben megszólaltatni 

könyvében? Szándékosan nem azt írtam, hogy a karakter bőrébe bújni, hiszen a szerző nem 

minden esetben (és az esetek többsége ilyen) azonosítható az egyes szám első személyben 

megszólaló könyvbeli figurával. 

Milyen mértékben mutathat be egy szerző negatív sztereotípiákat, illetve mennyiben kell 

hinni annak, hogy egy szerző a saját életéből inspirálódik? 



A városrehabilitációval teremtett gettók esete Veszprémben 

Torma  Zsófia  (Regionális és környezeti gazdaságtan MSc képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Kocsis János Balázs (Szoc. és Komm. Tsz.) 

A  dolgozatban Veszprém leromlott városrészeinek rehabilitációját vizsgálom. A téma 

fontosságát és aktualitását egy új, elfogulatlan nézőpontból vizsgálom. 

Foglalkozom a Séd patak völgyének, a ma romantikusan csak “Szerelem-sziget és 

környékeként” emlegetett, egykor kevésbé romantikus, alacsony státuszú történelmi városmag 

átalakulásával. 

Végigkísérem a városrész történetét a virágzásától annak leromlásáig, majd újra 

felemelkedéséig. Kutatásomban figyelemmel követem a kitelepülések körülményeit, illetve 

azon területek sorsát, ahová zajlottak az átköltözések. 

Ennek megfelelően kutatásom a hírhedt Házgyári út 1-es szám alatt álló “Pokoli torony” 

témájában csúcsosodik ki. Bemutatásra kerül a toronyház múltja, jelene és jövője az azokat 

meghatározó külső és belső alakító tényezők vizsgálatával. 

A valóság ábrázolásához mélyinterjúk készülnek, hogy számos szereplő szemszögéből 

megismerhetővé váljon a völgy és a torony története. Nem csak az “utca embere”, de a 

toronyházban tevékenykedő Máltai Szeretetszolgálat, a helyi lakásügynökség és  a lakók is 

megszólalnak dolgozatomban.  Döntéshozói oldalról a városi önkormányzat bevonásával 

készül kutatás mind a két városrehabilitáció kapcsán. 

Fő cél értékelni ezen városrehabilitációk sikerét és kimenetelét, más hasonló nagyvárosokban, 

hasonló időszakban történt városrehabilitációkkal való összehasonlításban. 



Középiskolás TDK szekció 

2023.11.16. 13:00 BME, Q épület, A szárny, 404-es terem 

Elnök: Dr. Héder Mihály (Fil. és Tud. Tsz.) 



Művészet és Cancel Culture – Kit és Mit Hallgathatunk? 

Samu Sára (- képzés,  szak), Bogdán Noémi  (- képzés,  szak) 

Konzulens: Bárány Tibor (Szoc. és Komm. Tsz.) 

A dolgozat elején röviden elemezzük a zenei előadók és a műveik közötti kapcsolatot. Fő 

témaként a problematikus médiatartalmak fogyasztásának témáját nézzük meg morális 

szempontból. Ezen belül rátérünk a népszerű rock együttes, a ‘ Mindless Self Indulgence’ 

esetére és az őket körülvevő vitákra. Ebben a részben  a zeneszövegeiket és az aktivitásukat 

mint előadók, fogjuk kifejteni. Végül a hallgatóság és az internetes weboldalak látogatóinak a 

véleményét gyűjtjük össze ami mellett a saját véleményünket is megosztjuk az üggyel 

kapcsolatban. Végül kitérünk a tézis revelanciájára a mindennapjainkban, továbbá hogy 

mennyire befolyásolhatja a téma viszonyunkat a zenéhez. 



Az X az Y és a Z generációs pedagógusok módszertanának 

ismertetése a Várday Kata Református Gimnáziumban 

Hajdu Lara (- képzés,  szak) 

Konzulens: Dr. Kattein-Pornói Rita (Műsz. Ped. Tsz.) 

Dolgozatomban a Várday Kata Református Általános Iskola Gimnázium és Kollégium 

nevelőtestületét vizsgálom. Arra vagyok kíváncsi, hogy tanáraim az X, az Y vagy a Z 

generáció tagjai e, viselkedésük vagy akár tanítási módszereik alapján. A dolgozatomban 

külön bemutatom az intézményt melyben tanulok, s ahol magát a kutatásomat is végzem. 

Kutatásom célja, hogy kiderítsem, a Várday Kata Református Általános Iskola Gimnázium és 

Kollégium nevelőtestületében mindhárom generáció megjelenik-e. Továbbá, hogy 

megjelennek-e generációs különbségek a tanítási módszerekben. Valamint, hogy megjelenik-e 

a digitalizáció az intézményben. Kutatásomhoz a kérdőívezés módszerét választottam. Mivel 

digitális osztályban végzem tanulmányaim, így könnyedén meg tudtam osztani a Microsoft 

Forms-on elkészített kérdőívemet az intézményben tanító pedagógusok között. 



Tüdőkapacitás mérése különféle paraméterek mentén 

középiskolások körében 

Levente Majoros (- képzés,  szak), Homán  Hajnalka Enikő  (- képzés,  szak) 

Konzulens: Dr. Szandi-Varga Péter (Műsz. Ped. Tsz.) 

A dohányzás mind a mai társadalomban mind pedig iskolánkban nagy probléma. Innovatív 

eszközökkel próbáljuk meg diáktársaink figyelmét felvíni a dohányzás veszélyeire. 



A digitális osztály képzési struktúrája, módszertana a Várday Kata 

Református Gimnáziumban 

Nagy Zsófia (egyéb /középiskolás képzés, egyéb szak) 

Konzulens: Dr. Berzsenyi Emese (Műsz. Ped. Tsz.) 

Dolgozatomban a Kisvárdai Várday Kata Református Gimnáziumban lévő digitális 

osztáyokat kívánom bemutatni, valamint azok tanulásmódszertanját és képzési struktúráját. A 

vizsgálat kapcsán számos kérdés megfogalmazódott bennem. Például, hogy valóban a 

digitális képzésben és a digitális módszerben rejlik az oktatás jövője, továbbá, hogy vajon 

tudnak-e haladni az internetes újításokkal az idősebb generációba tartozó pedagógusok is. 

Dolgozatom célja tehát, hogy a bennem felmerült kérdésekre választ találjak és 

bebizonyítsam, hogy tényleg ez az oktatás jövője. Önálló felmérésemhez a 

dokumentumelemzés és a kérdőívezés módszerét választottam, hiszen ez a leggyorsabb és 

leghatékonyabb módja az adatgyűjtésnek. Online kérdőívet készítettem a Microsoft Forms 

felületén, amelyet a 9., 10. és 11. évfolyamoknak küldtem ki, hiszen jelenleg ez a három 

évfolyam működik digitálisan a gimnáziumban. 



“Postagalamb reload”, drónok avagy repülő robotok a jövő 

logisztikájában 

Markovics Benjámin (- képzés,  szak) 

Konzulens: Dr. Bóna Krisztián (ALRT) 

Az egyre fejlődő technológia lehetővé teszi, hogy a drónok egyre több területhez tudjanak 

produktívan hozzájárulni. A dolgozatomban a drónok jövőbeli szerepét vizsgáltam a CEP 

(Courier, Express and Parcel) szolgáltatások területén. Vidéki környezetben az úthálózat nem 

optimális felépítése fölöslegesen bonyolulttá teszi a kisebb településekre való kiscsomag 

szállítást. Munkám során azt vizsgáltam, hogy drónok bevonásával hogyan lehet a kiszállítási 

időt és a költségeket csökkenteni a produktivitás fokozása mellett. A modellemben Vas 

megyére nézve próbáltam olyan megoldásokat kifejleszteni, amik az előző célnak 

megfelelnek. Összehasonlítva a saját modellemet a jelenlegi kiszállítási eljárásokkal arra 

jutottam, hogy a megyét kisebb körzetekre felosztva olyan régiókat kapunk, amiket a drónok 

segítségével már akár le is lehet fedni. A drónok ilyen fajta bevonása a logisztikai iparágba 

egy újfajta megközelítés ugyanis a használatukat még csak kis területen, leginkább ritkán 

lakott övezetekben tesztelték. Ezzel a megközelítéssel egy potenciális alkalmazás módját 

prezentálom, amit a jövőben tovább lehet majd fejleszteni, hogy akár a gyakorlatban is 

megvalósulhasson. 



Elektromágneses jelenségek a járműiparban 

Veress András (- képzés,  szak), Oravecz Zsombor (- képzés,  szak) 

Konzulens: Dr. Veress Árpád (VRHT), Richlik-Horváth Katalin (Fizika) 

Dolgozatunkban a modern világ egyik leghatékonyabb és az egyik nagy sebességgel fejlődő 

területét mutatjuk be, mely a villamos hajtású közlekedési járművekre, illetve az 

elektromágneses jelenségek alapján működő berendezésekre, továbbá az elektromágneses 

jelenségek működésekor kialakult és nem-várt hatásaira fókuszál. Az elektromos 

gépjárművek és a haszongépjárművek közeljövőben rohamos elterjedésével természetesen 

együtt fognak megjelenni a villamos hajtásláncok, járműrendszerek, valamint ezek működését 

támogató elektromos berendezések és egyéb kényelmi funkciók. Az első fejezetben 

bemutatjuk a téma aktualitást, vagyis azt, hogy miért érdemes ezzel a területtel egyrészt 

mélyrehatóan megismerkedni, másrészt kutatásokat és fejlesztéseket végezni. Számos 

szempontból jobb döntés lehet egy elektromos jármű, mint egy hagyományos dugattyús motor 

által meghajtott gépjármű. Az előnyös tulajdonságokat szakirodalmi források, illetve a 

közeljövőbe mutató kutatások eredményeivel támasszuk alá. A villamos hajtású és 

elektromos/elektronikus rendszerekkel rendelkező berendezések esetén kiemelt szerepet 

játszanak az elektromágneses jelenségek. Ezért a következő lépésben a mágneses jelenségek 

elméleti háttért ismertetjük. Ezt követően az egyes rendszerelemeket és azok működését 

mutatjuk be, majd rátérünk ezek előnyös tulajdonságaira, illetve a normál működés során 

jelentkező egyéb, nem várt, hatások tárgyalására. Dolgozatunk végét egy szolenoid tekercsben 

kialakuló, a vasmagra ható húzóerő kiszámításával zárjuk, amely résztét képezi több, 

levegővel működő járműrendszer-elemnek. Az analitikus számítás eredményét végeselemes 

számítás eredményével hasonlítottuk össze, és vontunk le következtetéseket az analitikus 

számítás pontosságára vonatkozóan. 



Közgazdasági modellezés és pénzügyek szekció 

2023.11.16. 09:00 BME, Q épület, A szárny, 226-os terem 

Elnök: Bethlendi András (Pénzügyek Tsz.) 



A Kornai-féle többletgazdaság vizsgálata számviteli 

megközelítésben 

Al-Meri Ádám (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Gilányi Zsolt (Közgazd. Tsz.) 

Kornai János magyar közgazdász a szocialista gazdaság elemzésével vált ismertté, mely fő 

munkájának is tekinthető, ugyanakkor élete nagy részében a kapitalizmus leírásával is 

foglalkozott. Kutatásaiban törekszik a rendszerszintű jellemzők bizonyítására, mint például az 

állandó innováció, a vállalkozói szellem, a túlkínálat vagy a munkanélküliség, majd alkalmas 

mérési módszert és elméleti keretet kialakítani. Annak ellenére, hogy értekezéseiben elutasítja 

az uralkodó közgazdaságtan egyensúlyelméletét, nyíltan nem szakít vele, mint számos 

kollégája. 

A mainstream elmélet, akárcsak Kornai, reálelemzést (real analysis) használ. Azonban mióta 

John Maynard Keynes újra utat nyitott a pénzelemzésnek (money analysis, amit egyesek 

számviteli megközelítésnek neveznek), új módszerek születtek a kapitalizmus/piacgazdaság 

leírására. A pénzelemzés keretrendszere adta lehetőségek ihlették e dolgozatot. 

Kornai azon állítását elemezzük a pénzelemzés keretein belül, miszerint a piacgazdaság 

túlkínálati gazdaság, ugyanis úgy tűnik, hogy a reálelemzés eszközeit alkalmazva Kornai nem 

igazán tudta meggyőzni a szakmát. 

A kérdést, amely rámutat a rendszer sajátosságára, Smithin (2016) Some puzzles about 

money, finance and the monetary circuit című cikke inspirálta, amiben azt fejtegeti, hogy soha 

nincs elegendő pénz a piacgazdaságban minden fennálló kibocsátás megfizetésére. 

Munkámban egy egyszerű példán keresztül összekötöm Kornai és Smithin eredményeit 

rámutatva, hogy a két probléma tulajdonképp azonos. Az egyszerű példa a jövőben alapul 

szolgálhat egy összetettebb, mélyreható elemzéshez. 



MI: Más Irány    A mesterséges intelligencia lehet-e gyógyír a 

szegénységre? 

Berecz Árpád Róbert (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Tóth-Bozó Brigitta (Közgazd. Tsz.) 

A dolgozat a mesterséges intelligencia (MI) és a szegénység kapcsolatát vizsgálja. Az MI 

technológia gyors fejlődése egyre több kérdést vet fel, például azt, hogy miként 

befolyásolhatja a szegénység alakulását. A dolgozat definiálja a szegénységet és bemutatja 

annak eddigi mérséklésére irányuló lépéseit, majd meghatározza a mesterséges intelligencia 

jelentését. 

A kutatás feldolgozza, hogy az MI hogyan enyhítheti a szegénységet az olyan területek 

modernizálásával, mint az oktatás, az erőforrások elosztása, a mezőgazdaság, az adatelemzés 

vagy az egészségügy. Az etiópiai oktatás példáján keresztül elemzi, hogy az MI hogyan 

segítheti a szegénységben élők felemelkedését a tanulási feltételek javításával. Az etiópiai 

szegénységet leíró két mutató újra számolásával arra jut, hogy az MI oktatásban való 

használatakor az Emberi Fejlődési Index (HDI) és a Humán Tőke Index (HCI) értékei 

várhatóan magasabbak lesznek. Tehát a HDI és a HCI mutatók értékeinek növekedése alapján 

a kutatás szerint várhatóan javulna a szegénységben élők helyzete Etiópiában az MI 

segítségével. A dolgozat emellett foglalkozik az MI potenciális veszélyeivel is, mint például a 

munkahelyek megszűnése, az etika aggályok, az adatvédelmi és biztonsági kockázatok, vagy 

a digitális szakadékok. 

A kutatás egy kiegyensúlyozott perspektívát hangsúlyozva, a mesterséges intelligenciát nem, 

mint a szegénység elleni küzdelem egyedüli megoldásaként, hanem mint a szegénység 

csökkentésének széles körű eszköztárának egy részeként azonosítja. A dolgozat kritikusan 

értékeli mind a pozitív, mind a negatív hatásait az MI-nak és ajánlásokat fogalmaz meg azok 

felhasználására és megoldására. Egy új „Más Irány” -ból vizsgálja a szegénység problémáját. 



QE hitelszűke idején - Az EKB Eszközvásárlási programjának 

hatásai a hitel volumenek dinamikájára az eurózónában 

Misi Máté (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Novák Zsuzsanna (Pénzügyek Tsz.) 

A globális pénzügyi válságot és európai szuverén adósságválságot követően a fejlett 

gazdaságok központi bankjainak új mechanizmusokat kellett bevezetniük (nemkonvencionális 

monetáris politikai eszközöket), hogy hatékonyan kezeljék a válságok és az azt követő 

gazdasági helyzetek jelentette nehézségeket. Az említett válságok mellett, a COVID-19 

válság tovább ösztönözte a jegybankok ezen politikák használatát, a témakör aktualitását 

biztosítva. Az Európai Központi Bank eszközvásárlási programja (APP), az új monetáris 

politikai keretrendszer kulcsfontosságú eszköze lett, mely jelentős érdeklődést váltott ki az 

eurózóna pénzügyi környezetére gyakorolt lehetséges hatása miatt. Ennek a kutatásnak a 

célja, hogy megvizsgálja, hogyan befolyásolta ez a program az eurózónán belüli 

hitelállományokat, rávilágítva a jegybanki intézkedések és a régió hitelpiacai közötti 

kapcsolatra, valamint potenciális heterogén eredményekre. Ennek a kapcsolatnak a megértése 

kritikus, hiszen kulcsszerepet játszik az üzleti és hitelciklusok szélesebb dinamikájában. Az 

elemzés egy Vector Error Correction Modell-t (VECM) alkalmaz annak feltárására, hogy 

hogyan érintette az APP az eurózóna hitelállományát. A dolgozat fókuszában Németország, 

Franciaország, Olaszország és Portugália áll, ezáltal az eurózóna erős, közepesen fejlett és 

periféria országait reprezentálva. A kutatás a 2007:Q2-től 2021:Q3-ig terjedő negyedéves 

adatokat elemzi, lehetővé téve a változók közötti hosszú távú kapcsolatok és rövid távú 

dinamikák átfogó vizsgálatát.  A dolgozat várható eredményei rámutathatnak arra, hogy az 

APP valóban befolyásolta a hitelállományokat a vizsgált országokban, viszont az eltérő 

gazdasági paraméterekből és bankszektori jellemzőkből adódóan, heterogén módon. A kutatás 

néhány újabb és/vagy más formában használt változók bevonásával egészíti ki a korábbi, a 

témában megjelent vizsgálatokat, többek között értékeli a pénzügyi piacok kockázatosságát 

megragadó változók hatását a hitelezés alakulására. 



Kínai befektetések Afrikában 

Somogyi Réka (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Póra András (Pénzügyek Tsz.) 

Napjainkra a Kínai Népköztársaság globális tőkebefektetővé vált. Befektetései a fejlett 

országok mellett olyan fejlődő országokba is irányulnak, melyek hagyományosan 

kockázatosnak számítanak. Az afrikai befektetések ütemének növekedése felkeltette a 

tudományos közösség és a nyilvánosság figyelmét is. Dolgozatomban vizsgálom a kínai-

afrikai kapcsolatokat a Kínai Népköztársaság megalakulásától kezdve a 2010-es évek végéig. 

A kapcsolatok alakulását kezdetben az ideológiai és politikai érdekek befolyásolták, majd a 

kínai gazdasági átalakulást követően a gazdasági és kereskedelmi célok megvalósulása került 

előtérbe. A kapcsolatok eredményességét szolgálják a Kína-Afrika Együttműködési Fórum 

háromévente rendezett konferenciáin kilátásba helyezett és aztán megvalósított projektek, 

valamint a 2013-ban bejelentett Egy Övezet, Egy Út Kezdeményezés (OBOR/BRI) keretében 

létrejövő megállapodások. 

Az Afrikába irányuló kínai befektetések mozgatórugói között találunk politikai, gazdasági és 

geopolitikai érdekeket is. Mindig is létfontosságú volt Kína számára a diplomáciai elismerés 

és az együttműködési készség megszerzése az afrikai nemzetek részéről a multilaterális 

fórumokon, illetve Tajvan elszigetelése az afrikai kontinensen, az „Egy Kína” politika 

elfogadása. Gazdasági szempontból is nagy jelentőséggel bír Afrika. Területe gazdag 

energiatartalékokban, ásványokban és nyersanyagokban, melyek kielégítik Kína természeti 

erőforrások iránti igényét, és képesek hosszú távon biztosítani a kínai gazdaság növekedését. 

Ezenkívül Afrika elnyerhető piacot is jelent a relatíve olcsó kínai termékek számára, melyek 

kielégítik a kevésbé fejlett afrikai országok piaci keresletét. A geopolitikai érdekek sem 

elhanyagolhatók. A BRI fejlesztési programjain keresztül politikai befolyási övezetet akar 

létrehozni és akár célja lehet a status quo felborítása és a vezető szerep megszerzése. 

Elsősorban olyan országoknak ad hitelt, amelyek vagy jelentős erőforrásokkal rendelkeznek, 

vagy Kína számára földrajzilag stratégiai pozícióban vannak. Továbbá az energiaforrások 

(például az olaj) feletti ellenőrzés stratégiai jelentőségű. Az ázsiai országokhoz hasonlóan 

Afrikát is a hátsó udvaraként képzeli el Kína. Rajtuk keresztül növekszik gazdasága főként 

azáltal, hogy erőforrásokat importál és olcsó ipari termékeket exportál. 

A hitelezés pénzügyi hátterét a Kínai Jegybank, a Kereskedelmi Minisztérium, a 

Pénzügyminisztérium, a Kínai Eximbank, a Kínai Fejlesztési Bank, és állami tulajdonú 

kereskedelmi bankok: Bank of China, Agricultural Bank of China, Industrial and Commercial 

Bank of China, China Construction Bank biztosítják. 

A BRI nagymértékben hozzá tud járulni az afrikai kontinens infrastrukturális beruházásainak 

finanszírozásához, ezáltal az afrikai országok gazdasági-társadalmi felzárkózásához, azonban 

sok kritika is éri a kezdeményezést. Megkérdőjelezhető gazdasági fenntarthatósága, mivel 

egyesek szerint Kínát stratégiai ambíciói és nem gazdasági racionalitása vezérli. Egy másik 

érv, hogy nem eléggé átgondolt és hiányzik a projektek világos definíciója. Továbbá jelentheti 

az afrikai eladósodás új hullámát („debt trap diplomacy”). Szintén aggodalomra ad okot a 

transzparencia hiánya, az igazságtalan beszerzési folyamatok, a korlátozott 

technológiatranszfer és munkahelyteremtés a helyiek számára. Kutatásomban arra keresem a 

választ, hogy a kínai befektetések hogyan befolyásolják az afrikai országok gazdasági 

növekedését, kölcsönösen előnyös-e a résztvevő országok számára vagy esetleg 



kontraproduktív. Elősegítik-e (ha igen, mennyire) az alacsony fejlettségű afrikai országok 

mezőgazdasági és ipari modernizációját, technológiai és infrastrukturális fejlesztését, illetve a 

szegénység csökkentését? Mindezeket a tényezőket vizsgálom egy kiválasztott ország 

esettanulmánya során. 



Az internetes fizetés jövője 

Szabó Márton István (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Bánhidi Zoltán (Közgazd. Tsz.) 

TDK dolgozatomban a vedd meg most és fizess később (BNPL) üzleti modellt mutatom be és 

ennek jellemzőit. Összehasonlítva egyéb alternatívákkal mint például a hitelkártyák, banki 

kölcsönök, hitelek. A berobbanó trendet megvizsgálom üzleti, befektetői, elfogadói hely 

szempontból és persze ügyfél/felhasználó szempontjából is, így egy komplett képet tudok 

bemutatni a dolgozatomban az easypay nevű cégen keresztül. 



Az ESG faktorok szerepe a V4-es értéktőzsdéken 

Tóth  Viktória (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Somogyi Róbert (Pénzügyek Tsz.) 

Az elmúlt évtizedben a cégekre nagy nyomás nehezedett, hogy társadalmilag tudatosak és 

környezetileg felelősségteljesek legyenek, a nyomás olykor politikusoktól, szabályozóktól és 

érdekcsoportoktól, máskor pedig befektetőktől érkezett. Régen a részvényesi érték 

(shareholders) maximalizálásban látták az eredményességet a befektetők. Viszont a társadalmi 

nyomás és a regulációs környezet megváltozása miatt az elmúlt 10-20 évben a vállalati 

vezetők szélesebb látókörű víziót alkalmaznak a hatékonyság növelése érdekében, amelyben a 

vállalat érintettjei (stakeholders), vagyis az ügyfelek, alkalmazottak és a társadalom többi 

érintettjeinek igényeit, érdekeit is figyelembe veszik a befektetők a siker maximalizálásához. 

Így kezdték el egyre inkább figyelembe venni az ESG faktorok alakulását (The Economist, 

2019). 

A Budapesti Értéktőzsde (BÉT) a második legnagyobb tőzsde Közép- és Kelet-Európában 

(SSE, 2019), figyelembe véve a piaci kapitalizációt és likviditást. A BÉT azonban nemcsak a 

magyar értékpapírok hivatalos kereskedési helye, hanem a hazai gazdaság finanszírozásának 

és befektetések vonzásának fontos szereplője is. A tőzsdén kereskednek részvényekkel, 

kötvényekkel, befektetési jegyekkel és opciókkal, és biztosítja a befektetővédelmi szabályok 

betartását, valamint hatékonyan közvetíti a vállalati és gazdasági információkat a befektetők 

felé. A Budapesti Értéktőzsdén kereskedett vállalatoknak azonban csak kis töredéke (kb. 10 

darab cég) publikál elegendő információt, hogy a szakdolgozathoz használt adatforrás 

(Reuters) fel tudja használni, és fenntarthatósági pontszámot tudjon kalkulálni. Ez a kis 

elemszám azonban nem szolgáltatna elegendő adatpontot statisztikailag szignifikáns 

következtetések meghozatalához. Azzal a feltételezéssel élve, hogy a közép-európai 

befektetők hasonló preferenciákkal rendelkeznek a V4-es tőzsdéknek, azaz a budapesti, a 

pozsonyi, a prágai és a varsói tőzsdék összességének a vizsgálata az ESG faktorok 

szempontjából azonban már elegendő elemszámot biztosít, és rendkívül érdekes lehet, mivel 

így pontosabb képet kaphatunk arról, hogy értékelik-e a fenntarthatóságot és a felelős vállalati 

működést a magyar, és a közép-európai befektetők. 

Úgy gondolom manapság egyre népszerűbb és elterjedtebb az emberek elköteleződése a 

fenntarthatóság és a társadalmi felelősségvállalás iránt. Ezért döntöttem úgy, hogy a 

szakdolgozatomban a V4-es értéktőzsdék részvényeinek ESG faktorokkal való összefüggéseit 

fogom megvizsgálni. A dolgozat célja, hogy feltárja az ESG faktorok befolyását a négy 

tőzsdén jegyzett vállalatok értékelésére és árazására. A vizsgálatot fixhatás 

panelregresszióval, illetve pooled OLS lineáris regresszióval fogom vizsgálni kontrollálva a 

közismert piaci kockázati faktorokkal. 

Reménykedek benne, hogy Közép-Európában is figyelembe veszik az ESG faktorok 

jelentőségét a befektetői döntések meghozatalánál, mindemellett az ESG faktorok árazásának 

vizsgálata ebben a régióban még nem kapott túl sok figyelmet, ezért úgy gondolom, hogy ez a 

kutatás hiánypótló lehet. 

Véleményem szerint a kutatásom azt fogja igazolni, hogy a V4-es tőzsdéken nem árazzák az 

ESG faktorokat, mivel Damodaran és Cornell 2020-as publikációjukban írtak arról, hogy 

bizonyítékok utalnak arra, hogy a külföldi piacok gyenge mértékben értékelik felelős 



társadalmi működést az árazásban. Továbbá gyenge összefüggést találtak az ESG és a 

működési teljesítmény között. (Damodaran és Cornell, 2020) 

Motivációm a témaválasztásom mögött az volt, hogy szerettem volna jobban megérteni az 

ESG faktorok befektetési döntésekre gyakorolt hatását, és kíváncsi voltam arra, hogy a közép-

európai befektetők hogyan kezeli az ESG faktorokat. Mindemellett azt remélem, hogy 

kutatásom eredményei érdekesek és hasznosak lehetnek a befektetőknek, a vállalatoknak, 

valamint a befektetési döntéseket meghozó szakembereknek, hogy jobb döntéseket hozzanak 

ezeken a tőzsdéken jegyzett vállalatok befektetéseivel kapcsolatban. Továbbá szerettem volna 

hozzájárulni a témában folyó kutatásokhoz, és megosztani az eredményeimet másokkal, akik 

szintén érdeklődnek az ESG faktorok befektetési döntésekre gyakorolt hatása iránt. 



LSTM alapú tőzsdei árfolyambecslés technikai indikátorok 

segítségével (angol) 

Veress Dániel (Mérnök informatikus szak, alapképzés képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Békési Gergő Bendegúz (AUT) 

A befektetők többsége sokáig statisztikai modelleket, és különböző egyenleteket használt a 

tőzsdén történő mozgások szimulálásához és prediktálásához. A részvénypiac 

kiszámíthatatlansága miatt viszont mindig szükség volt jobb és megbízhatóbb megoldásokra. 

A TDK munkámban ismertetek és implementálok egy  neurális háló alapú, LSTM modellt 

használó megoldást. Munkám célja egy modell felépítése és betanítása, hogy az képes legyen 

előrejelezni a tőzsdei részvények árának mozgását. 

A neurális hálók megjelenésével új módszerek születtek a tőzsdei árak predikciójához, ezek 

közül az egyik megoldás a  szekvenciális adatokat felhasználó modellek voltak. Az egyik 

ilyen megoldás az LSTM modell, amely képes régebbi adatokat is felhasználni. A 

megoldásomban a modell az előző 30 napból prediktálja az ár mozgását. 

A munkám középpontjában az LSTM modell, és variánsainak felhasználása áll. A modell 

architektúrájának kialakítását hiperparaméter optimalizációval, Fa-struktúrájú Parzen 

Becslővel támogatom, így gyorsabban el lehet jutni egy optimális modellhez. A tanítás 

különböző S&P 500 indexből vett cégek részvényein történt, és különböző technikai 

indikátorokat adtam az adatokhoz, hogy azok segítsék a predikció pontosságát. 

A megjósolt változást felhasználva, egy egyszerű kereskedő algoritmust is implementáltam, 

ami befektet a modell által visszaadott eredmény alapján. A megjósolt eredményeket, és az 

elért befektetési metrikákat elemzem és összehasonlítom más már létező eredményekkel. 

Számos megalkotott módszerem 1 feletti Sharpe ráta elérésére képes. Valós részvénypiaci 

adatokon teszteltem rendszerem és értem el eredményeimet, így munkám a későbbiekben 

teljes mértékben alkalmazható további ipari és tudományos kutatásokhoz. Továbbá újszerű 

megközelítésnek számít a Fa-struktúrájú Parzen Becslő és az LSTM architektúra együttes 

alkalmazása, amelyekkel eredményeim elértem. 



Munka- és szervezetpszichológia szekció 

2023.11.16. 09:00 BME, Q épület, A szárny, 102-es terem 

Elnök: Dr. Szabó Zsolt Péter (At Work Tanácsadó és Szolgáltató Kft. ) 



A Z- generáció és a menedzsment illeszkedése az integritás 

megteremtése céljából 

Ivánka  Anikó (Master of Business Administration MSc képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), levelező szak) 

Konzulens: Dr. Juhász Márta (Erg. és Pszich. Tsz.) 

Számvitel mesterképzési szakon okleves közgazdász, továbbá okleveles könyvvizsgáló 

vagyok. Eddig megszerzett szakmai gyakorlatom tovább építése és új ismeretekkel történő 

gazdagítása a célom az MBA képzés elvégzésével. Szakmai munkámat középvezetőként 

végzem, mely pozíció komplexitása számos réteget foglal magában. Szakmai vizsgálatom 

fókuszában a Z-generáció által képviselt munkával kapcsolatos értékek és ezen generációra 

kiterjedő szervezeti integritás kiépítésének menedzsment eszközei állnak. Tekintettel arra, 

hogy az általam vezetett csapatok tagjai túlnyomó részt a Z-generációhoz tartoznak, 

megismerésük és a rájuk szabott eszközök hozzáadott értéket jelentenek számomra. 

A Z-generáció tagjai napjainkban a 13-28 éves korosztállyal azonosítható, akik jelentős része 

már aktív szereplő a munkaerőpiacon. Az elmúlt évek során számos tanulmány és elemzés 

került publikálásra az iGenerációként is emlegetett generáció jellemzői vonásairól, ezek 

birtokában a motiválási lehetőségekről és a technológia és a digitalizáció befolyásáról a Z-

generáció jellemzőinek alakulásában. Menedzsment szempontból nélkülözhetetlen annak 

megértése és értékelése, hogy a legfiatalabb aktív generáció tagjainak csatlakozása mit ad egy 

szervezetnek és milyen kihívások elé állítja a vezetőket. Szakdolgozatomban egy eddig 

kevésbé érintett területet vizsgálok: kutatásom az integritás oldaláról tárja fel a Z-generáció 

jellemzőit, az általuk fontos tartott értékeket és keresi ezek tükrében a menedzsment által 

megteremteni kívánt integritást biztosító eszközök körét. 

Dolgozatomban vizsgálom a személyes és szervezeti integritást is. A téma érintettjeit az 

alábbiakban azonosítom: a Z-generáció tagjai, a közép- és felsővezetők, a humán erőforrás 

osztály dolgozói. Amíg a menedzsment esetében arra keresem a választ, hogyan lehet 

megteremteni azokat a körülményeket, ahol a szervezeti integritás aktívan építhető a Z-

generáció tagjainak hozzájárulásával, továbbá milyen érték- és szabályalapú eszközöket 

alkalmaznak ennél a generációnál, a Net generációnál arra keresem a választ, milyen 

értékeket tartanak fontosnak a munkában, milyen jellemzői vannak annak a szervezeti 

kultúrának, ahol ők azt érzik, hogy elfogadják őket, jól érzik magukat, motiváltak. A HR 

szakemberek tapasztalatainak megismerése jelentősen gazdagítja és színesíti a vizsgálatot. 

Ezen támogató funkció tagjainál a generációs különbségek integritás-menedzsment 

kialakítására gyakorolt főbb hatásának felmérése a cél. 

A fókuszcsoportos interjúk során keresem azokat a pontokat, ahol az érintettek között 

feszültség alakulhat ki és célom feltárni azokat az összefüggéseket, mely a Z-generáció 

működésének megértését segíti, így felismerve a lehetséges megoldást az integritás 

megteremtésére. 



Pszichoszociális tényezők, munkaprioritások és munkahelyi 

kapcsolatok a négynapos munkahét kontextusában 

Laczó Dorina (Pszichológia mesterszak MA képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali 

szak) 

Konzulens: Halmos Alexandra (Erg. és Pszich. Tsz.) 

Az elmúlt évtizedekben számos változás történt a munkakultúrában, amelyek középpontjában 

a munkaidő rövidítése állt. A négynapos munkahét az egyik olyan innovatív megközelítés, 

amelyet egyre inkább kedvelnek a munkavállalók az életminőség javítása és a munka-

magánélet egyensúly kialakítása érdekében. Ennek előnyei között szerepel a magasabb 

munkavállalói jóllét és a jobb munka-magánélet egyensúly kialakítása, azonban a négynapos 

munkahétre való áttérés számos kérdést is felvet. Felmerül a munkavállalók esetleges 

túlterheltségének a kockázata, és ebből adódóan a munkaprioritások újragondolásának 

szükségessége. A munkahelyi kapcsolatok háttérbe szorulhatnak, mert a munkavállalók 

kevesebb időt töltenek kollégáikkal a munkahelyi meetingek és szünetek csökkenésének 

következtében. A kutatás ezen aspektusokra összpontosít, hogy feltárja, milyen pozitív, 

esetlegesen negatív hatásokkal járhat a négynapos munkahét bevezetése ezeken a területeken. 

Az eddig elérhető szakirodalomban leginkább pozitív változásokat lehet megfigyelni, a 

lehetséges negatív hatások egy kevéssé kutatott terület a négynapos munkahét kontextusában. 

A pilotkutatás részeként félig strukturált vezetői interjút készítettem, mely középpontjában az 

eddigi tapasztalatok álltak. Jelen dolgozatom célja a pilotkutatás során szerzett tapasztalatok 

segítségével egy olyan kutatási terv és módszertan kidolgozása, amely alapot nyújt majd a fő 

kutatás teljeskörű és megbízható végrehajtásához. Ennek a kutatásnak az eredményei 

hozzájárulhatnak a négynapos munkahét hatékonyabb megtervezéséhez és gyakorlati 

alkalmazásához a munkahelyi környezetben, amely által egy kiegyensúlyozott és egészséges 

munkakörnyezetet lehet teremteni mind a munkáltatók, mind pedig a munkavállalók számára. 



Mi a versenycsapatok mozgatórugója? A versenycsapatok 

motivációjának vizsgálata 

Rátki Gergely (Mechatronikai mérnöki alapszak (BSc) képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Dr. Gerákné Krasz Katalin (Erg. és Pszich. Tsz.) 

TARTALMI KIVONAT 

Kutatásomban a Műegyetemi versenycsapatokban tevékenykedő hallgatók motivációit 

vizsgálom. 

A vizsgálat célja, hogy feltárja mi motiválja a hallgatókat, hogy a szabadidejüket önkéntesen 

egy versenyre való készüléssel töltsék. Kíváncsi vagyok arra, hogy hogyan lehet a 

csapattagokat hatékonyan motiválni és hosszú távon a csapatban tartani. A téma azért 

kifejezetten érdekes, mert sem pénzbeli sem tanulmányi előnyük nem származik a 

versenycsapatozó hallgatóknak közvetlenül ebből a tevékenységből, sőt sokszor kell 

áldozatokat is hozni. Ennek ellenére egy folyamatosan bővülő virágzó öntevékeny hallgatói 

tevékenykedésről beszélünk. 

Dolgozatom első részében a motivációval kapcsolatos elméleti modelleket mutatom be. Ezt 

követően többféle kutatási módszerrel fogom vizsgálni a hallgatók motivációit, és azokat 

elemezni a szakirodalomban bemutatott elméletek alapján. Interjúkat végzek a 

versenycsapatokban különböző pozíciókat betöltő és be nem töltő hallgatókkal, valamint 

készítek egy online kérdőíves felmérést, mellyel nagyobb mintán tudom megvizsgálni a 

csapattagokat motiváló és demotiváló tényezőket, illetve a versenycsapatok közötti 

motivációs hasonlóságokat és különbségeket. 

Az eredmények alapján javaslatot fogok tenni a versenycsapatoknak a tagok motiválásával és 

megtartásával kapcsolatban. Célom, hogy akár ezen dolgozat eredményeinek felhasználásával 

tovább fejlődhessen és gyarapodhasson az egyetemünkön működő versenycsapat közösség. 



Mobbing kutatás módszertani alternatívájának kvalitatív kutatása 

Soós Adrián Richárd (Pszichológia mesterszak MA képzés, mesterképzés (MA/MSc), 

nappali szak) 

Konzulens: Geszten Dalma (Erg. és Pszich. Tsz.) 

A mobbing kutatása gazdasági és társadalmi hatásaihoz viszonyítva eddig nem került erős 

fókuszba hazánkban. Ennek okai között említhető a mobbing kutatására legtöbbet használt 

Leymann-féle Mobbing Inzultusok Jegyzékének (LIPT) kialakítása. A kérdőív 46 állítást 

tartalmaz, amelyek különböző mobbing inzultusokat írnak le. A kitöltők a kérdőív eredeti 

verziójában azt mérlegelik az egyes állítások kapcsán, hogy az adott mobbing inzultust 

átélték-e munkahelyükön vagy sem (igen-nem, dichotóm elrendezés), esetleg Likert skálával 

vizsgálják a jelenséget. Problémát jelenthet az egységes értelmezés tekintetében Likert-skála 

használata esetén, hogy nincs a kérdőívnek egy egyöntetűen elfogadott faktorstruktúrája. 

Emellett problémát jelent az is, hogy (akár dichotóm, akár Likert-skálával való vizsgálat 

során) nincs különbség az értékelés (csak az értelmezés) során az egyes mobbing inzultusok 

minőségében (például az alábbi két állítás között: „Egyáltalán nem kapott munkát, nem volt 

mit csináljon.” vagy „Szexuális tettlegességnek volt kitéve.”) A kutatás egy kényszer-

választáson alapuló kártyarendezési feladatot tartalmaz, melyben az oktatási szektorból női 

pedagógusok vettek részt, összesen 9-en. A kártyarendezésre digitálisan nem felügyelt 

körülmények között került sor. A kutatás során az alanyoknak a LIPT kérdőív állításait kellett 

elhelyezni egy táblázatban -5 ("Leginkább súlyosnak tart") és 5 ("Legkevésbé tart súlyosnak") 

értékek között egy olyan táblázatban, ahol az alacsonyabb abszolút értékű helyekre több 

állítást tudtak elhelyezni, mint a magasabb abszolút értékű helyekre. A statisztikai próbák a 

Jamovi statisztikai programmal készültek, az adatok elemzéséhez főkomponens elemzést 

futtattam, ami 3 véleménycsoportot különített el, megfelelő statisztikai mutatókkal. 

Kutatásommal a mobbing vizsgálatának heterogén metodológiai palettáján szeretne a 

munkahelyi pszichoterror állításai között egy új árnyalatot létrehozni súlyosság alapján 

létrejövő csoportok azonosításával, valamint hogy jobb képet kapjunk az oktatásban dolgozók 

mobbingról alkotott képéről. 



Munkahelyi jóllét: segít-e, ha segítünk? – A kellemes élmények 

tudatos megélése és az intézménypolgári viselkedés hatása a 

munkahelyi jóllétre. 

Szombati Bence Károly (Pszichológia mesterszak MA képzés, mesterképzés (MA/MSc), 

nappali szak) 

Konzulens: Dr. Kun Ágota (Erg. és Pszich. Tsz.) 

A munkahelyi jóllét korunk egyik legkiemelkedőbb témája: fontossága abban rejlik, hogy a 

munkavállaló és a munkáltató szempontjából is hasznos befektetés. Munkavállalói oldalról 

magától értetődő a jóllét kívánatossága; a munkáltató szemszögéből pedig érdemes 

figyelembe venni, hiszen erősen hathat az alkalmazottai fontos tulajdonságaira. A jóllét-érzet 

alakulásában kiemelkedő fontosságúak a pozitív érzelmi megélések, amikhez a savoring 

koncepciója adhat megfelelő támpontot. 

Az savoring vizsgálata egy viszonylag újkeletű kutatási irány. Egyik célja a pozitív érzelmek 

szabályozásának mélyebb megértése. A savoring kutatása egyfajta paradigmaváltásnak 

tekinthető, hiszen a pszichológia tudománya korábban arra helyezte a hangsúlyt, hogy 

miképpen tudunk megküzdeni a nehézségekkel, hogyan javíthatnánk meg a hibáinkat. Egy 

fontos, sőt biztató irány a pozitívumok, erősségek megélését munkahelyi környezetben 

vizsgálni. 

Nemrégiben került a tudományos érdeklődés előterébe az intézménypolgári viselkedés (IPV) 

egy eddig kevéssé vizsgált oldala: az IPV érzelemszabályozó hatása az ezt gyakorló 

munkavállalóra. Az IPV tudományos vizsgálatában elsősorban a munkával való 

megelégedettség, sikeresség, teljesítmény és meghatározó személyiségjegyek kutatása 

dominált, itt egy eddig kevéssé vizsgált oldalát szeretném bemutatni. 

Jelen tanulmány célja a munkahelyi elégedettség egyes tényezőinek magyarázata az 

intézménypolgári viselkedés, illetve az ezzel összefüggő savoring jelensége mentén. 



Milyen ma pedagógusnak lenni? 

Török Alida (Pszichológia mesterszak MA képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali 

szak) 

Konzulens: Dr. Kun Ágota (Erg. és Pszich. Tsz.) 

Az oktatás területén dolgozó pedagógusok mentális egészsége és elégedettsége nagyban 

befolyásolja 

az oktatási rendszer megfelelő és hatékony működését, de a diákok társas-szociális és 

személyiségbeni fejlődését, valamint teljesítményét is. Jelen kutatás célja, hogy aktuális képet 

mutasson a pedagógusok mentális egészségét meghatározó és azzal összefüggésben lévő 

tényezőkről, így a munkahelyi elégedettségükről, az őket ért stressz hatásairól és a 

kiégés mértékéről. 

A vizsgálat célcsoportja a különböző típusú oktatási intézményekben dolgozó pedagógusok. 

A vizsgált 

konstruktumok mérésére összeállított kérdőív csomag felvétele online formában történik, 

hólabda 

módszerrel. A kapott adatok statisztikai elemzésével várhatóan átfogó képet kapunk arról, 

hogy 

milyen a pedagógusok aktuális mentális egészségi állapota, illetve, hogy a munkahelyi 

elégedettség, a 

a kiégés és az észlelt stressz milyen módon és mértékben van hatással arra. 

Az eredmények nemcsak az oktatási rendszer számára lehetnek hasznosak, de abban is 

segíthetnek, 

hogy meghatározhassuk azokat a módszereket, intervenciós formákat és programokat, 

amelyek 

támogathatják a pedagógusokat saját erősségeik fejlesztésében, a kiégés megelőzésben és a 

munkahelyi elégedettség növelésében. Kutatásunk eredményei hozzájárulhatnak a legégetőbb 

és 

legszükségesebb beavatkozási pontok meghatározásához annak érdekében, hogy a 

pedagógusokra 

való tudatos odafigyelés mentén, de a diákok érdekében is, a jelenlegi gyakorlatban elinduljon 

egy 

pozitív változás. 



Legyél érzelmiségi! - Az érzelmi intelligencia és a munkahelyi jóllét 

kapcsolata 

Tremmel Barbara (Pszichológia mesterszak MA képzés, mesterképzés (MA/MSc), 

nappali szak) 

Konzulens: Balogh Blanka (Erg. és Pszich. Tsz.) 

Kutatásomban az érzelmi intelligencia és a munkavállalók jólléte, a stressz és a megküzdés 

közötti összefüggéseket vizsgálom. A munkahelyeken tapasztalható stressz és annak negatív 

következményei egyre komolyabb problémát jelentenek. Annak érdekében, hogy a 

munkahelyek támogatni tudják a munkavállalókat mentális egészségük megőrzésében, az 

érzelmi intelligencia fejlesztése egyre inkább teret nyer a képzési és fejlesztési tervekben. 

Fontosnak tartom azonban megvizsgálni, hogy valójában milyen módon kapcsolódnak a fent 

említett konstruktumok, ezzel hozzájárulva a célzottabb tervezéshez képzések és jóllét 

programok esetében. Keresztmetszeti vizsgálatomban magyar munkavállalói mintán veszem 

fel online kérdőívcsomagomat, ami a következő részekből áll: demográfiai kérdések, Érzelmi 

intelligenciával kapcsolatos feltáró kérdések (Wong és Law, 2002), Munkahelyi PERMA 

Profilozó (Butler és Kern, 2015), az Észlelt Stressz Kérdőív (Stauder, Barna, 2006), Proaktív 

Megküzdés Kérdőív (Almássy, Győző, Greenglass, 2012). Kutatásom célja, hogy feltárjam az 

érzelmi intelligencia, a munkahelyi jóllét, az észlelt stressz közötti kapcsolat jellemzőit, 

valamint azonosítsam az észlelt stresszel való megküzdés lehetséges módjait. Kutatásom 

eredményeként konkrét javaslatokat és útmutatást fogalmazok meg, amelyek egyaránt 

támogathatják a munkavállalókat és az őket foglalkoztató szervezeteket a munkahelyi jóllét 

fokozásában és a stressz csökkentésében, mindezt az érzelmi intelligencia segítségével. 

Eredményeimmel hozzájárulhatok ahhoz, hogy a munkavállalók pszichésen ellenállóbbak 

lehessenek és hatékonyabban küzdhessenek meg a stresszel. 



Termékmenedzsment és folyamatfejlesztés szekció 

2023.11.16. 08:30 BME, Q épület, A szárny, 406-os terem 

Elnök: Dr. Surman Vivien (Men. és Vállg. Tsz.) 



Mesterséges intelligencia a tolmácsolásban 

Ács-Fodor Sára (Műszaki szakoktató alapszak BSc képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Szabó Csilla (INyK) 

A dolgozat egy olyan kismintás, empirikus kutatás eredményeit mutatja be, amely kvalitatív 

(interjúk) és kvantitatív (kérdőív) elemeket is tartalmaz. 

Az első rész rövid áttekintést nyújt a mesterséges intelligencia (MI) fejlődéstörténetének 

egyes állomásairól, főbb típusairól, nemzetközi és hazai felhasználásáról, s bemutat néhány, a 

nyelvi közvetítés − főként a tolmácsolás − területén használt MI-eszközt. A második részben 

egy kismintás kérdőíves felmérés eredményeit adjuk közre, amely azt vizsgálta, milyen MI-

eszközöket ismernek és/vagy alkalmaznak a magyarországi szabadúszó tolmácsok; ezeket 

milyen funkciókra, és a tolmácsolás mely fázisaiban veszik igénybe. 

Az eredmények azt mutatják, hogy a kérdőívbe beválogatott MI-eszközök közül a tolmácsok 

keveset ismernek és/vagy használnak; a leggyakrabban a DeepL fordítóprogramot 

alkalmazzák (pl. előfordításhoz, tematikus glosszárium építéséhez, a forrásszöveg pontosabb 

megértéséhez). 

A tolmácsok többsége nyitott arra, hogy olyan jellegű képzésben vegyenek részt, amelyben az 

MI-eszközök használatát tanulhatják meg. Az eredmények a kis minta és a tolmácsok számára 

hasznos MI-eszközök alacsony ismertsége miatt egyelőre szerények, de kiindulásként 

szolgálhatnak hasonló jellegű kutatáshoz is, amelyet pl. nemzetközi intézményi keretek 

között, alkalmazotti státuszban dolgozó tolmácsok körében lehetne elvégezni. 



A hazai vasúti közlekedés haváriakezelésének folyamatfejlesztése 

Jancsurák Bence (Műszaki menedzser alapszak BSc képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Topár  József (Men. és Vállg. Tsz.) 

Folyamatfejlesztés a hazai vasúttársaság hálózatán. A havária fogalmának és kezelési 

gyakorlatának elméleti és gyakorlati kérdéseinei összefoglalása és értékelése irodalmi 

források alapján. A vizsgált vállalkozás havaria kezelésének folyamata. A folyamat egyes 

lépéseinek elemzése az elmúlt időszak adatainak, megoldásainak elemzésével. A kritikus 

elemek azonosítása és javaslatok kidolgozása a folyamat hatékonyságának fejlesztése. A 

javasolt megoldások hatásainak elemzése. 



Kibővített valóság szoftvertermék felhasználó-központú fejlesztése 

empirikus és analitikus módszerekkel 

Ladjánszky Rita (Ipari termék- és formatervezői alapszak (BSc) képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Szabó Bálint (Erg. és Pszich. Tsz.), Kapusy Kata (Erg. és Pszich. Tsz.) 

A dolgozat elméleti része a világháló fejlődését mutatja be a Web 1.0 korszaktól a Web 4.0 

időszak hipotetikus koncepciójáig. Utóbbi szimbiotikus web néven is ismert, ahol a jelenleg 

elterjedt megoldások (pl. mesterséges intelligencia (AI), a dolgok internete (IoT)) olyan 

fejlesztések alapjául szolgálnak, amelyek megalapozzák a felhasználó és az ember közötti 

kapcsolat szimbiotikus illesztését. Ilyen megoldások az AR Analytics technológiai startup 

vállalkozás kibővített valóság (eXtended Reality, XR) szoftvertermékei, amelyek egy 

speciális eszköz (Meta Quest 2 szemüveg) használatával teszik könnyebbé a jövő 

felhasználóinak a mindennapjait. Az XR egy esernyőfogalom, amely a virtuális valóság-

kibővített valóság kontinuumból származtatható. 

A dolgozat az XR fogalomkör meghatározásával is foglalkozik, valamint az AR Analytics 

modellügynökségek számára fejlesztett XR szoftvertermék prototípusának a bemutatásával és 

továbbfejlesztésével empirikus és analitikus úton. A cél, hogy átfogó képet kapjunk a jövő 

immerzív tereivel kapcsolatos felhasználói igényekről. 

Empirikus úton, ennek érdekében potenciális felhasználókkal gyors és iteratív (Rapid Iterative 

Testing and Evaluation, RITE) típusú használhatósági vizsgálat végeztünk potenciális 

felhasználók körében (n=13), amely során az átfogó rendszerhasználhatóságot és az átélt 

szubjektív élményeket is mértük SUS (System Usability Scale) kérdőív és utólagos interjú 

segítségével. Az így kapott eredmények hasznos visszajelzéseket adtak, amelyek alapján az 

XR szoftvertermék továbbfejlesztésre került. 

Majd az iteratív szoftverfejlesztést követően, a tesztelést analitikus úton heurisztikus értékelés 

követte. Az elemzés ezen szakaszában felhasználói élmény (User eXperience, UX) 

szakértőket vontunk be a kutatásba a jövő immerzív tereinek a megfelelő irányba való 

fejlesztése érdekében. A heurisztikus vizsgálat (n=6) elvégzése a kapott szakértői eredmények 

összegzése és kiértékelése révén további fejlesztési javaslatok megfogalmazását tette 

lehetővé. 



A Kolorádó Fesztivál beléptetési folyamatának 

szolgáltatásfejlesztése 

Magda Petra Kata (Műszaki menedzser alapszak BSc képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Kapusy Kata (Erg. és Pszich. Tsz.) 

A Kolorádó Fesztivál beléptetési folyamatának szolgáltatásfejlesztése 

A TDK kutatásom témájának megválasztásakor fontos szempont számomra, hogy olyan témát 

válasszak, amelyhez személyes élményeim és tapasztalataim is kapcsolódnak. Rendkívül 

érdekesnek és tanulságosnak tartom egy rendezvény lebonyolítását, mivel sokan csak a 

végeredményt láthatják, miközben egy sikeres rendezvényhez számos összetevő szükséges. 

Emellett, óriási bosszúságot tud okozni számomra, ha egy esemény szervezése 

átgondolatlanul zajlik és pont a beléptetési folyamat az a rész, ahol egyszerű módszerekkel 

sokkal felhasználó-barátibb lehet a folyamat. Ezeket a módszereket szeretném kutatni és 

tanulmányozni. 

A kutatás célja a Kolorádó Fesztivál első napi beléptetési folyamatának a fejlesztése a 

felhasználó-központúság, a gördülékenység és a hatékonyság növelése érdekében. A Queue 

Management tudományterület feltárásával vizsgálom a lehetőségeket a 

szolgáltatásfejlesztésre. 

A fesztivál első napján kontextuális interjút készítek az érkező elsődleges felhasználókkal. A 

véleményüket kérdezem a folyamatról, a zavaró tényezőkről és a fejlesztési javaslatokról. 

Szintén az első nap a másodlagos felhasználókkal is interjút végzek a fesztivál helyszínén 

arról, hogy milyen visszatérő problémákkal találkoznak, hogyan kezelik a nehéz helyzeteket 

és milyen megoldási javaslataik vannak. 

A fesztivál második napján retrospektív kérdőíves kutatás segítségével tárom fel a 

felhasználók elégedettségét és véleményét a beléptetési folyamatra vonatkozóan. Likert-

skálán a fő kérdéskörök a gyorsaságra, a kényelemre, a biztonságra és a személyzetre 

vonatkoznak. 

Primer kutatásaim eredményei és a queue menedzsment szakirodalma alapján a Kolorádó 

Fesztivál szervezőinek fejlesztési javaslatokat fogalmazok meg az első napi beléptetési 

folyamatra a felhasználó-központúság, a gördülékenység és a hatékonyság növelése 

érdekében. 



Technológiai újítások hatása a labdarúgásra 

Marton Benjámin (Műszaki menedzser alapszak BSc képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Nemeslaki András (Men. és Vállg. Tsz.) 

A dolgozat célja megvizsgálni azt, hogyan változtatja meg a modern labdarúgás alakulását a 

különböző technológiák bevezetése, alkalmazása. Milyen kérdések, döntések elé állítja ez a 

folyamat a klubok vezetőit, menedzsereit, milyen hatással van a sportolókra, és hogyan 

befolyásolja a fogyasztókat? 

A kutatás alatt, célom feltérképezni a futballban használatos technológiákat, gondolva itt 

analizáló programokra, edzéstechnikákra, közvetítés során alkalmazott módszerekre vagy 

bármilyen, a sportot befolyásoló innovatív/modern technikákra. Bemutatom a sport történelmi 

fejlődését, kitérve a hagyomány és a fejlődés, az egyéni kreativitás és a tervezettség kérdésére 

is. A konkrét kutatásom során az internetes marketingben rejlő lehetőségeket is 

megvizsgálom, ezen belül pedig egy bajnokság csapatainak honlapjait valamint közösségi 

oldalit elemzem, különböző szempontok szerint. 

A várható eredmények a dolgozat során: 

Egy átfogó kép alkotása a futball átalakulásáról, a technológiai lehetőségek jelentőségének 

kifejtése. 

A bevezetett technológiák hatásainak elemzése. 

A kutatás során összefüggések felismerése a klubok különböző oldalai valamint azok által 

alkalmazott marketing eszközök és azok sikeressége, gazdasági helyzete között. 

Egy konkrét modell szemléltetése a sportban alkalmazott üzleti stratégiák segítségével. 



Egyetemi weboldalak felhasználó-központú fejlesztése 

Molnár Marietta (Pszichológia mesterszak MA képzés, mesterképzés (MA/MSc), 

nappali szak) 

Konzulens: Szabó Bálint (Erg. és Pszich. Tsz.) 

A felhasználói élmény (user experience, UX) fokozásának igénye a digitalizált világ 

szükségszerű eleme. A felhasználó-központú fejlesztés az informatikai (IT) projektek esetén 

ma már fontos hívószó. Ahhoz, hogy egy fejlesztés alatt álló weboldal biztosan igazodjon a 

potenciális felhasználói célcsoportok elvárásaihoz és magas látogatottságot érjen el, nem 

elegendő, ha alapvető funkcionális elvárásokat teljesít; a UX fogalom többi aspektusának is 

meg kell felelnie. Éppen ezért egy weboldal fejlesztése során érdemes szisztematikusan 

feltárni, hogy a különböző csoportok milyen elvárásokkal rendelkeznek, és ezeket az 

igényeket előtérbe helyezni a tervezési feladatok megvalósítása során. 

A dolgozat célja, hogy a Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem (BME) 

központi (bme.hu) és felvételizőknek szóló (felvi.bme.hu) weboldalainak fejlesztésén 

keresztül bemutassa, hogyan valósulhat meg a gyakorlatban a felhasználó-központú tervezés 

illesztése a fejlesztési folyamathoz. 

A felhasznált adatokat egy 2020-2023 között zajlott kutatássorozat adja, amely a BME 

honlapjának megújítását célozta. A 2020-ban indult projekt a központi egyetemi weboldal 

átalakítására, valamint egy felvételizőknek szóló, különálló weboldal létrehozására fókuszált. 

Az előzetes kutatási fázisban döntéshozói interjúk (n=6) kerültek lefolytatásra, valamint 

webanalitika, legjobb gyakorlat (best practice, n=14) és heurisztikus elemzés is készült. A 

COVID-19 miatt a fejlesztési folyamat végül 2022-ben került jóváhagyásra. 2023 tavaszán a 

kutatás érdekelt felek (stakeholder) interjúsorozattal (n=6) és belső kérdőíves megkérdezéssel 

(n=63) folytatódott. 

A fejlesztés elindulásával párhuzamosan lefolytatásra került egy, az egyetemi kommunikációs 

folyamatra irányuló, átfogó tartalom- és márkakutatás, amely a webes felületek használatát is 

érintette. Az elvégzett nyolc fókuszcsoport (n=43) és a nagymintás kérdőív (n=2003) 

részeredményei validálták a weboldallal kapcsolatos korábbi eredményeket. 

A dolgozat elméleti része a UX kutatási módszertanok csoportosítási lehetőségét ismerteti, 

majd bemutatja közülük azoknak a szekunder és primer kutatásoknak az eredményeit, 

amelyek lefolytatásra kerültek annak érdekében, hogy megalapozzák a fejlesztést. A TDK 

munka tehát egy valós felhasználó-központú fejlesztés folyamatát és a keletkező, Figma 

szoftverben megalkotott eredménytermékeket mutatja be a bme.hu és felvi.bme.hu 

weboldalak vonatkozásában. 



Autóipari beszállító folyamatfejlesztési lehetőségeinek elemzése 

Seenger Boglárka (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Topár  József (Men. és Vállg. Tsz.) 

Egy hazai tulajdonú autóipari beszállító szerepének, fejlődésének elemzése az autóipari 

beszállítói láncban. A vállalkozás működésének, folyamatainak és minőségmenedzsment 

rendszerének elemzése. A nem megfelelő termékek adatainak elemzésével folyamatfejlesztési 

javaslat kidolgozása az adott gyártási folyamat fejlesztésére. A különböző 

minőségmenedzsment módszerek szerepének értékelése a fejlesztési folyamatban. Javaslat a 

továbbfejlesztés lehetőségeire. 



Termékmenedzsment szerepkör elvárások a szoftverpiacon 

Sipos Andrea (- képzés,  szak) 

Konzulens: Szabó Bálint (Erg. és Pszich. Tsz.) 

A dolgozat célja, hogy átfogó képet adjon a szoftveriparban dolgozó termékmenedzserek 

munkakörével kapcsolatos változatos elvárásokról, az álláshirdetések elemzésén keresztül. A 

TDK munka elméleti része a termékmenedzsment fogalom változását és a szakma fejlődését 

ismerteti, kiemelve annak fontosságát a sikeres szoftvertermékek létrehozásában. A 

termékmenedzsment ma már kulcsfontosságú az informatikai (IT) termékfejlesztés 

folyamataiban, amely szervezetenként igen változatos elvárásokat és feladatokat takar. 

Az empirikus rész leletanalízis segítségével tárja fel az IT szervezetek által támasztott 

elvárásokat. Ehhez a kutatáshoz a felhasznált adatokat (n = 212) a LinkedIn közösségi portál 

2023 első félévében közzétett, termékmenedzser (product manager) pozíció megjelölésű 

álláshirdetései szolgáltatták. Az adatelemzés a pozícióval kapcsolatos trendeket és elvárásokat 

tárja fel több dimenzió mentén (például a munkavégzési lehetőségek, az elvárt szakmai és 

iparági tapasztalat, az elvárt végzettségek, valamint a munkakörbe tartozó feladatok, és az 

ezek elvégzéséhez szükséges készségek terén). 

A gyakorlatban megjelenő elvárások megismerése révén a dolgozat célja, hogy összevesse a 

termékmenedzsment akadémiai és iparági definícióját, valamint segítséget nyújtson a 

termékmenedzsereknek a munkaerőpiaci helyzetük jobb megértésében. Az eredmények 

betekintést adnak az IT munkáltatók számára is a pozícióval kapcsolatos elvárásaik 

formálásához. 



Menedzseri döntések támogatása adattudománnyal és ChatGPT-vel 

Trendafilova Maria Darieva (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, 

alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Szádeczky Tamás (Men. és Vállg. Tsz.) 

Az adattudomány egy eszköz lehet a vállalkozások és menedzserek kezében, amely 

támogathatja őket céljaik elérésében. Az adattudomány használatára fordított erőforrás egy 

befektetés, mely segítheti a döntési folyamatokat. Ezenkívül a mesterséges intelligencia 

fejlődése segítheti, gyorsíthatja és költséghatékonnyá teheti a menedzseri döntéseket. A 

kutatás azt fogja vizsgálni, hogy a ChatGPT bevonása mennyire megbízható menedzseri és 

kutatási kérdésekben. 

Az első esettanulmányom mutatja, hogy a ChatGPT létező irodalom segítségével képes 

projektmenedzseri folyamatokat értelmezni és megoldani. A második esettanulmány során 

pedig kiderül, hogy vannak kutatási kérdések melyekre a ChatGPT félrevezető választ ad, 

mivel olyan tényekből indul ki, melyek számára újak. A kutatási eredmény értelmezésével 

arra a következtetésre lehet jutni, hogy a mesterséges intelligencia előbb fog menedzseri 

feladatkörökbe beépülni, mint a kutatók munkáját átvenni. 



Testnevelés és sporttudomány szekció 

2023.11.16. 08:00 BME, Sportközpont 

Elnök: Dr. Kalmár Zsuzsanna (Magyar Testnevelési és Sporttudományi Egyetem) 



A muszlim nők helyzete a sportban 

Cserni Lili Mercédesz (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Bartha Zsolt (Testn. Kp) 

A muszlim nők helyzete a sportban komplex és sokszor kihívásokkal teli kérdés, amely 

számos kulturális, vallási és társadalmi tényezőt ölel fel. Az iszlám vallásban tiszteletben kell 

tartani az öltözködés és a testfedés szabályait, amelyek számos sporttevékenységet 

korlátozhatnak vagy nehezíthetnek. Ennek eredményeként sok muszlim nő számára a 

sportolás megfelelő öltözet hiányában vagy a nemek közötti keveredés miatt problémás lehet, 

ezzel hátráltatva őket az európai nőkhöz képest. 

Azonban egyre több muszlim nő talál módokat arra, hogy aktívan részt vegyen a sportban, és 

a nemzetközi sportközösség is egyre inkább támogatja őket. Az olimpiai játékok és más 

nemzetközi sportesemények során láthattunk példákat olyan muszlim nőkre, akik kiválóan 

teljesítettek a sportban, miközben megtartották vallási és kulturális identitásukat. 

A muszlim nők részvételének elősegítése a sportban kulcsfontosságú az egészségük, 

önbecsülésük és társadalmi integrációjuk szempontjából. Sok kezdeményezés és szervezet 

munkálkodik azon, hogy segítsen nekik megfelelő sportlehetőségeket találni, és megoldásokat 

kínáljanak az öltözködési szabályokkal kapcsolatos kihívásokra. 

Összességében a muszlim nők helyzete a sportban fejlődik és javul, ahogy egyre több 

lehetőség nyílik számukra, és növekszik a társadalmi elfogadottság és támogatás a 

sportolásukhoz. Az ilyen előrelépések pozitív hatással lehetnek nemcsak a muszlim nők 

életminőségére, hanem a sport világára is, ahol a sokszínűség és az inkluzivitás 

elengedhetetlenek a fejlődéshez és a prosperáláshoz, kutatásom során pedig ezeket a témákat 

vizsgálom meg, járom pontosabban körül. 



A szinkronúszás helyzete Magyarországon, különös tekintettel az 

edzéskörülmények és a szponzoráció szerepére 

Fekete Anna (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Weisz-Tiba Klára (Testn. Kp) 

Dolgozatomban a magyarországi szinkronúszó egyesületek jellemzőit, az igazolt versenyzők 

számát, a hazai és a nemzetközi szintű versenyképessége közötti kapcsolatot vizsgálom. A 

jellemzők közül kiemelten az edzés körülményekre, a bevételi eloszlásokra, az edzés 

mennyiségére és jellegére fókuszáltam. A dolgozat megírásához készített kérdőív kitöltését 16 

szinkronúszással foglalkozó szakember segítette. A szakvéleményük mind statisztikai adatok, 

mind szöveges elemzések formájában megjelenik. 

A téma megértéséhez elengedhetetlen a sportág történelmének rövid áttekintése nemzetközi 

és hazai szinten. Ezért, először ismertetem az elmúlt évek legfontosabb eseményeit és a 

szakirodalmi hátteret. Ezután összevetem a korábbi sportágfejlesztéssel kapcsolatos 

elképzeléseket a jelenlegi viszonyokkal, leíró statisztika formájában bemutatva mely 

pontokban történt fejlődés az elmúlt időszakban. 

Részleteibe menően elemzem milyen kapcsolatok fedezhetők fel a bevétel típusa (tagdíjak, 

szponzorok, önkormányzati támogatás, állami támogatás, egyéb bevételek) és a nemzetközi 

versenyeken való részvétel, az igazolt versenyzők száma között. Mindemellett a fent említett 

változókat az válaszadók szakvéleményének - melyet 1-től 5-ig terjedő Likert-skálán adtak 

meg - függvényében is értékelem. Ezek a válaszok bemutatják a sportág szakértőinek 

szubjektív értékelését. 

A tanulmányt a kérdőív kitöltői által tett sportágfejlesztési javaslatok összegzésével zárom, 

melyben négy szempont szerint kategorizálom a szakemberek által megfogalmazottakat: 

edzéssel kapcsolatos megállapítások, edző- és bíróképzésről szóló észrevételek, nemzetközi 

lehetőségek figyelembevétele és a vezetőedzők és klubvezetők által fontosnak vélt 

szponzorációs, támogatási és népszerűsítési kérdések. 



A 2023-as U20-as női vízilabda világbajnokság elemzése a magyar 

világbajnok csapat szemszögéből 

Golopencza  Nóra  (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Bartha Zsolt (Testn. Kp), Kincses Gábor (Testn. Kp) 

A 2023-as U20-as női vízilabda világbajnokság elemzése a magyar világbajnok csapat 

szemszögéből 

Jelen tanulmány a 2023-as női U20-as vízilabda Világbajnokság mérkőzéseinek statisztikai 

eredményét mutatja be a magyar válogatott csapat szemszögéből. A válogatott megnyerte a 

portugáliai világbajnokságot és megszerezte a magyar történelem első női U20-as aranyérmét 

a sportágban. Az eredményekből és adatokból egyértelműen látszik, hogy az első 6 helyezett 

csapat között nincs nagy mértékben eltérés az idei megmérettetést és a korábbi 

világversenyeket tekintve. Megvizsgáljuk az egyes taktikai tényezőket, a felkészülést illető 

adatokat és a fizikai adottságokat a Világbajnokságot illetően, a fizikai fejlődést évről évre és 

végül néhány különbséget a Világbajnokságon szereplő csapatok között. Az eredményeket 

tekintve elmondható, hogy a magyar csapat évről évre folyamatosan fejlődött fizikai és 

taktikai értelemben, így még magabiztosabban foglalja el és tartja meg helyét a világ legjobb 

csapatai között, akár minden korosztályban. 



Jóga - Azt eszik, vagy isszák? 

Gubicza Milán (Üzemmérnök-informatikus képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Bartha Zsolt (Testn. Kp) 

Az elmúlt 15-20 évben az egyetemi sport, szabadidősport óriási változáson esett át. Több új 

sportág megjelent, fejlődött és lett nagyon népszerű. Kutatásunk egy ebbe a csoportba tartozó 

sportágat, a jogát vizsgálja, elemzi. 

A tanulmány az alábbi tematikát érinti: 

- A jóga és annak ismertsége a fiatal felnőttek és egyetemisták körében valamint közérdekű 

információk a témában. 

- A jóga az egészséges életmód és a mentális jólét támogatója. 

A kutatás bemutatja, hogy mennyire terjedt el a jóga a magyarországi felsőoktatásban és 

milyen irányzatokat ismernek a vizsgált személyek, melyek a legnépszerűbbek és vajon 

miért? 

A tanulmány bemutatja, hogy milyen téves elképzelések vannak a jógáról, és mennyire tartja 

vissza ez a fiatalokat a jógázástól. 

Emellett a kutatás bemutatja a jóga jelentőségét az egyetemi élet során, beleértve a 

stresszkezelést, az ülő életmód miatt esetlegesen kialakult gerincproblémákat, majd  

’megoldást’ / tanácsokat ad ezekre a problémákra, továbbá az önismeret és a test-tudatosság 

fejlesztésre is. 



Az első újkori olimpia szervezése és politikai vonzata 

Juhász Levente (Gazdálkodási és menedzsment alapszak BA képzés, alapképzés 

(BA/BSc) szak) 

Konzulens: Bartha Zsolt (Testn. Kp) 

A kutatás az 1896-os első újkori olimpia szervezési nehézségeit tárgyalja. Elemezni fogom 

Coubertin bárót és a nehézségeit, valamint hogy kikkel illetve kiktől próbált anyagi 

támogatást kérni. Írni fogok arról hogy milyen követelmények alapján döntöttek az egyes 

sportágak mellet, valamint arról hogy ezek milyen logisztikát vesznek igénybe. A 

megválasztott sportágakhoz szükséges létesítmények megtervezése, kivitelezése. A 

versenyzők utaztatására, elszállásolására és a verseny alatti körülményekre is kitérek, külön 

említve a magyar sportolók helyzetét. A görög és török viszonyt is vizsgálni fogom illetve 

hogy ennek volt-e hatása az olimpiára. Továbbá a korszak feszült politikai légköre miatt 

gondoltam szintén kitérek a nagyhatalmak véleményére és az esetleges támogatásaikra a 

versenysorozattal kapcsolatban. Végül pedig a plusz költségeket és a menet közben felmerült 

egyéb problémákat is górcső alá veszem. 



Ép testben ép lélek? Sportolók negatív stresszhez való hozzáállása 

Roza Petra (Biomérnöki alapképzési szak, nappali BSC képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Nagy Tamás (Testn. Kp) 

Dolgozatom során a negatív stressz, “distressz”, hatásait vizsgáltam meg élsportolók és 

versenysportolók körében. 

Specifikusan egyéni és csapatsportolókat kértem arra, hogy egy kérdőív keretein belül számot 

adjanak a stresszhez való hozzáállásukról, majd ezen válaszok segítségével a stressz 

szintjének összehasonlító elemzését végeztem. Arra voltam kíváncsi, hogy mind fizikailag, 

mind mentálisan milyen következményei lehetnek, ha a választott sport tartós negatív stressz 

alatt tartja a versenyzőket. Kiválthatja-e a stressz az adott sport iránti érdeklődésvesztést, 

sporttól való eltávolodást, vagy annak teljes feladását? Meddig lehet bírni a folyamatos 

megfelelést és a környezeti kihívásokat képesség és erőforrás tekintetében? Milyen 

különbségek lehetnek egyéni, illetve csapatsportolóknál stressz kérdésében? Ilyen és ehhez 

hasonló kérdésekre kerestem a választ. 

Kutatásom célja, hogy átfogó képet adjak a sportolókra nehezedő mentális nyomás 

problémáiról és annak hatásairól. 



A momentum számít: magas mentális nyomású helyzetek vizsgálata 

az NBA-ben dobás hatékonyságon keresztül (angol) 

Mihályi Balázs Márk (Mérnök informatikus szak, mesterképzés képzés, mesterképzés 

(MA/MSc) szak) 

Konzulens: Dr. Toka László (TMIT), Dr. Biczók Gergely (HIT) 

Az igazi kosárlabda sztárok, sőt a kiváló kiegészítő játékosok egyik meghatározó jellemzője, 

hogy milyen jól teljesítenek megnövekedett mentális nyomás alatt. 

Ez a dolgozat egy olyan módszert mutat be, amellyel a kosárlabdameccsek során a nagy 

mentális nyomású helyzeteket a dobáshatékonyságon keresztül lehet azonosítani. 

Annak érdekében, hogy kiszámítsuk, mekkora nyomásnak van kitéve egy csapat egy adott 

mérkőzés előtt, egy előrejelző modell segítségével meghatározzuk, hogy az adott mérkőzés 

mennyire fontos az adott csapat számára a szezon végi célja elérése szempontjából. A modell 

a mérkőzés kontextusára, a csapat jelenlegi formájára és a szezon előtti törekvésekre utaló 

jellemzőkre támaszkodik. Ezután hat szezon adatain vizsgáljuk a mérkőzés-előtti-nyomás 

mutatónk és más tényezők hatását az NBA-játékosok dobóteljesítményére. Azt találjuk, hogy 

az NBA-ben a dobóteljesítményre elsősorban az úgynevezett momentum van hatással, azaz 

amikor egy csapat rövid idő alatt jelentősen felülmúlja az ellenfelét. 



Hajósebesség elemzés a SailGP-ben (angol) 

Zentai Benedek (Mérnök informatikus szak, alapképzés képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Dr. Toka László (TMIT) 

Az adatelemzés jelentősége a high-performance sportokban az utóbbi években jelentősen nőtt, 

lehetőséget teremtve a gépi tanulási technikák további felfedezésére. A SailGP egy viszonylag 

új versenysorozat a vitorlázásban, amelyet a sebesség és az innováció iránti szenvedély hajt, 

hasonlóan a Formula 1 versenyzésben tapasztalható fejlesztésekhez. Kutatásunk bemutatja az 

adatalapú megközelítések fontosságát a teljesítmény és a döntéshozatal javításában a 

magasrangú vitorláseseményeken. Adatbányászati technikák használatával a 2021-ben 

Bermudán, illetve 2023-ban Olaszországban mért adathalmazt vizsgáltuk meg. A futamok 

adatainak elemzésével a tanulmány értékes betekintést nyújtott a változók közötti 

kapcsolatokba, mint például a szélsebesség, a szélirány, a hydrofoil használata és a 

kormánylapát beállításai, valamint ezek hatása a hajósebességre. Különböző predikciós 

modelleket alkalmaztunk és értékeltünk, beleértve a Gradient Boosted, a Random Forest és 

egy kombinált modellt, különféle teljesítménymetrikák felhasználásával, mint például az R2 

score és a négyzetes hiba. Az eredmények azt mutatják, hogy a modellek képesek a hajó 

sebességének pontos előrejelzésére. Ezek az eredmények felhasználhatóak a versenystratégiák 

finomításához, a vitorla és a kormánylapát beállításainak optimalizálásához és az összesített 

teljesítmény javításához a SailGP versenyeken. 

A jövőbeli tervek közé tartozik a SailGP-vel való együttműködés nagyobb adathalmazokon és 

a modellek integrálása valós idejű versenyzési helyzetekbe. 



Zöld TDK - Ágazati és térségi fenntarthatóság 

szekció 

2023.11.16. 09:00 BME, Q épület, B szárny, 105-ös terem 

Elnök: Szalmáné Dr. Csete Mária (Környgazd. Tsz.) 



Fenntarthatósági törekvések vizsgálata a kisüzemi sörfőzés 

területén 

Bodó Richard (Regionális és környezeti gazdaságtan MSc képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), levelező szak) 

Konzulens: Dr. Szabó Mariann (Környgazd. Tsz.) 

A dolgozat bemutatja a sörfőzdék - azon belül a kisüzemi léptékű főzdék - helyzetét az 

alkoholos italokat gyártó hazai és nemzetközi piacokon, illetve azok környezeti, gazdasági és 

társadalmi hatásait vizsgálja. Ismerteti a sörtermelés és sörfogyasztás múltját és jelenét, 

továbbá előrejelzéseket is felvázol a jelenlegi tendenciák alapján. A vizsgálat célja, hogy a 

fenntarthatóbb kisüzemi sörfőzés hazai és nemzetközi gyakorlatait összegyűjtse és azokat 

értékelje. A dolgozat olyan kérdésekre keresi a választ mint, hogy mitől lesz fenntarthatóbb 

egy sör, vagy sörfőzde, illetve összemérhető-e ezen a területen más szeszes italokkal. 

Feltérképezésre kerül a sörfőzési folyamat környezeti terhelése – különös tekintettel a víz-, 

energia- és alapanyaghasználatra – a fogyasztói attitűdök tendenciái, a lokális értékláncok 

szerepe, a „sörturizmus”, az iparágon belüli innovációk és a gazdasági aspektusok. 

A dolgozat célja, hogy átfogó képet adjon az olvasónak a sör fenntarthatósági perspektívájáról 

a teljes életciklusán át, mely magába foglalja az alapanyag beszerzést, a gyártást, a 

csomagolást, az értékesítést és a vállalati társadalmi felelősségvállalás témaköreit egyrészt 

hazai, másrészt külföldi sörfőzdék példáján keresztül. A vizsgálat során a releváns 

szakirodalmak és statisztikai adatok feldolgozása mellett összegyűjti a kisüzemi sörfőzés 

területén történő fenntarthatósági törekvéseket, különös tekintettel a természeti erőforrások 

felhasználásának csökkentését támogató megoldásokra, regionális együttműködésekre. A 

kutatás részeként áttekintésre kerülnek a sörfőzdék által publikált fenntarthatósági jelentések 

is. Ennek célja az összemérhető adatok vizsgálata révén egy egységes értékelési rendszer 

alapjainak lefektetése. Várható eredménye a dolgozatnak, hogy teljes körű képet ad a 

sörfőzési folyamat környezeti terheléséről. Bemutatja annak iparági szerepét, illetve ismerteti 

a fenntarthatóság irányába tett lépéseket. Az összegyűjtött fenntarthatósági törekvések, illetve 

környezeti, társadalmi és gazdasági hatások alapján következtetéseket von le és ajánlásokat 

fogalmaz meg a söripar “zöldítésével” kapcsolatban, illetve kiértékeli a jelen kor kisüzemi 

sörfőzdéinek fenntarthatósági gyakorlatait. 



A Magyar Falu Program első 5 évének területi elemzése 

Fercsik Benedek (Regionális és környezeti gazdaságtan MSc képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), levelező szak) 

Konzulens: Dr. Szabó Mariann (Környgazd. Tsz.) 

A hazai forrásból megvalósuló Magyar Falu Program (továbbiakban: MFP) 2018-ban 

kezdődő elindulása óta még nem született egy átfogó tanulmány arról, hogy milyen területi 

eloszlást mutatnak a forrástámogatások. Az MFP 5000 fő alatti lakosságszámmal rendelkező 

településeknek nyújt fejlesztési alternatívát, a legszükségesebbnek gondolt fókuszterületen. A 

forrásallokáció elemzésénél a településnél egy magasabb szintű térségi szintre, járásokra 

(LAU 1) végeztem el a vizsgálatot, míg a további elemzéseknél – például az 5000 fő alatti 

települések aránya a kiválasztott tér összes településszámához viszonyítva – hangsúlyt kapnak 

a tervezési-statisztikai régiók is (NUTS 2). Egy jóléti államnak kötelessége biztosítani a 

megfelelő infrastruktúra meglétét azon településeken, ahol önerőből ezeknek kivitelezése 

kiemelten nehéz, mint közlekedés vagy szociális tényező. A dolgozat első részében 

lehatárolom a vidéket, mint a megvalósulás központi színterét, arra keresve a választ, milyen 

jellemzőkkel rendelkezik. Fontos megismerni, hogy a magyarországi területfejlesztés milyen 

irányokat adott a vidék számára és ez miként feleltetető meg a később létrehozott MFP-vel. A 

statisztikai elemzés részében egy komplex mutatót (Bennett féle) hozok létre, amihez 

gazdasági, társadalmi és környezeti indikátorokat használok fel. Az egy főre jutó MFP 

támogatásnál vizsgálni fogom a komplex mutató közötti korrelációt, khi-négyzet próbát 

(illeszkedésvizsgálat) számolok a támogatások eloszlásáról. Ezt követően pedig a Modern 

Települések Fejlesztéséért felelős kormánybiztossal, Gyopáros Alpárral készítek egy 

mélyinterjút, ahol az MFP során felmerült tapasztalatok, tervek és az irányok meghatározása 

lesz középpontban. 



Zöldüljünk együtt! 

Kuczik Rita (Vezetés és szervezés MSc képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali szak), 

Zsikla Eszter (Vezetés és szervezés MSc képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali szak), 

Bata  Zolna (Vezetés és szervezés MSc képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Vígh László (Közgazd. Tsz.), Dr. Zilahy Gyula (Környgazd. Tsz.) 

Összefoglaló 

Kutatásunk középpontjában két vezető technológiai vállalat áll, amelyek kiváló teljesítményt 

nyújtanak a fenntartható energiafelhasználás területén. Mindkét cég erősen elkötelezett a 

technológiai fejlődés, üzleti innováció és fenntarthatóság iránt, és kiemelkedik az iparági 

versenyben. Bár eltérő iparágakban működnek, azonos alapelveken alapulnak, különös 

figyelmet szentelve ügyfeleik igényeinek és iparági kihívásoknak. Stratégiai szerepet 

játszanak a globális technológiai versenyben, együttműködve a fenntartható 

energiamenedzsment előmozdítása érdekében. 

Mindkét vállalatnak kiemelt szerepe van a fenntarthatósági kezdeményezésekben és zöld 

üzleti gyakorlatokban, támogatva a fenntartható energiaforrásokat. Technológiai megoldásaik 

segítik az ügyfeleket az optimális energiafelhasználás elérésében, és a vállalatok az iparági 

innováció élenjárói. Továbbá, társadalmi felelősségvállalásuk kiterjed a fenntarthatósági 

kezdeményezésekre és környezettudatos projektek támogatására. 

A kutatás közben kiderült, hogy az egyik vállalat az 2023-ban az első helyet érte el a 

beszállítói láncok értékelésében. Ezért döntöttünk úgy, hogy személyes interjúkat készítünk 

mindkét vállalattal. Tudományos munkánk célja bemutatni, hogyan lehet sikeresen 

megvalósítani a környezettudatos működést piaci alapokon és példát mutatni más 

vállalatoknak a jövőbeni működésükre. 

Tudományos munkánkat azzal zárjuk, hogy naprakész információk alapján bemutatjuk a 

jelenleg érvényes új EPR jogszabályi kötelezettségeket. Ezek a változások a közeljövőben 

alapjaiban fogják átalakítani a kisebb cégek és egyéni vállalkozók adminisztratív teendőit, 

valamint érintik a termékdíjakat és a fizetési kötelezettségeket. 



Vasúti barnamezős területek revitalizációinak lehetőségei 

Illak Adrián (Regionális és környezeti gazdaságtan MSc képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Kocsis János Balázs (Szoc. és Komm. Tsz.) 

A dolgozatom fő tematikája a barnamezős területek revitalizációinak lehetőségei, ezen belül 

pedig a Magyar Államvasutak Zártkörűen Működő Részvénytársaság azon budapesti 

területeire koncentráltam, amelyek elhelyezkedésüknek köszönhetően magas fejlesztési 

potenciállal bírnak. A dolgozat elején definiálom, hogy mit is takar a barnamezős terület 

kifejezés. Fővárosunk belső kerületeiben található vasúti-indusztriális területek fejlesztése 

társadalmi-gazdasági szempontból is meghatározóak. Azon felül, hogy ezen invesztíciók mély 

hatással vannak a városkép alakulására, számos pénzügyi haszonnal is rendelkeznek, ugyanis 

a területek lokációiból adódóan jelenleg mérhetetlenül alulhasznosítottak. 

A barnamezős területek fejlesztésének kérdésköre – területi elhelyezkedéstől függően –

szorosan összekapcsolódik egyéb lehetőséggel vagy problémákkal. Budapest és a Közép-

Magyarország Régió esetében az egyik fő problémaforrás, hogy erőteljes a főváros 

szuburbanizációja, illetve az agglomerációs gyűrű lakosságszám növekedése. A folyamatosan 

gyarapodó községek és városok közötti beépítetlen területek aránya csökken, ami környezeti 

aggályokat vet fel, illetve a szétterült települések és megnövekedett mobilitási szokások 

fokozzák a gépjárműhasználatot is. Dolgozatomban megvizsgálom, hogy milyen intézkedések 

végrehajtása szükséges ahhoz, hogy az nagymértékű szuburbanizációs folyamatok 

csillapodjanak, és hogy ehhez hogyan tudnak hozzájárulni a jelenleg alulhasznosított területek 

funkcióváltásai. Ismertetem azokat a tényezőket is, melyek megléte elengedhetetlen ahhoz, 

hogy a fejlesztés környezeti szempontból fenntarthatóvá, társadalmi oldalról pedig vonzóvá 

váljon. A revitalizációhoz kapcsolódóan részletezem az előirányzott közlekedési beruházást 

is. 

Munkám során bemutatásra kerül egy hasonló, de külföldön megvalósult fejlesztés is. A 

kutatásom mélyinterjúkkal egészítem ki, mely olyan személyekkel készül, akik aktívan részt 

vesznek a barnamezős területek revitalizációjában, illetve munkájukkal a fenntartható 

városfejlesztést segítik elő. 



Magyarország energetika-szempontú sérülékenységelemzése 

Papp-Richter Mónika (Regionális és környezeti gazdaságtan MSc képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Buzási Attila (Környgazd. Tsz.) 

Az éghajlatváltozás hatásait az élet minden területén észlelhetjük, így az energiaszektorban is 

jelentős változások figyelhetők meg a változó időjárási körülmények hatására. Ezek a 

következmények egyre jobban érezhetőek az átlagemberek mindennapjaiban is, mivel a 

változó környezeti hatások a hagyományos energiarendszerek átértékelését és reformját teszik 

szükségessé. A magyar régiók és állampolgárok egyaránt sérülékenyek ezen változások 

tekintetében, különösen amiatt, hogy a különböző országos, EU-szintű vagy globális 

intézkedések és kezdeményezések – közvetve vagy közvetlenül – mindannyiunkra hatással 

vannak. 

Jelen tanulmány célja Magyarország közigazgatási egységeinek kvantitatív sérülékenységi 

elemzése, kiemelt hangsúlyt helyezve az energiaszektor és -fogyasztás sérülékenységére. A 

kutatásban egy modell került megalkotásra, amely az IPCC (Éghajlatváltozási Kormányközi 

Testület) által meghatározott sérülékenységi dimenziókat, az érzékenységet és az 

alkalmazkodóképességet mutatja be a magyar megyékben. Az elemzés indikátoralapú 

megközelítést alkalmaz, egyfelől társadalmi szemszögből, másfelől pedig kifejezetten az 

energiafogyasztás szempontjából. A kutatás során felhasznált adatbázisok és indikátorok 

sokszínűsége biztosítja a regionális mintázatok azonosíthatóságát, és megfelelő alapot biztosít 

azok elemzéséhez. 

Gyakori feltételezés, hogy a társadalmi-gazdasági jellemzők határozzák meg az egyének vagy 

egyes régiók energiafogyasztását és a hozzá kapcsolódó fogyasztói magatartást. Ezen 

sztereotípia ellenére az értékelés jelentős eltéréseket mutat a társadalmi és az energiával 

kapcsolatos sérülékenység között. A számítások megerősítik azt az előzetes várakozást, hogy 

Budapest és környéke mutatja a legalacsonyabb általános sérülékenységet, azonban a két 

kiemelt dimenzió között jelentős különbség van a fővárosi régió esetében is. 



A reprodukciós joghoz kapcsolódó intézkedések hátterének 

vizsgálata 

Pleszkáts Annamária (Regionális és környezeti gazdaságtan MSc képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Ijjas Flóra (Környgazd. Tsz.) 

Miközben elmondható, hogy az össznépességünk rohamos tempóban növekszik, addig 

minden ország társadalma más és más egyedi problémákkal kell megbirkózzon. A fejlett 

országok esetében a társadalom elöregedése figyelhető meg, mely többek között az 

életkörülmények javulásának is köszönhető. Ezzel szemben a fejlődő országok sokszor 

küzdenek a túlnépesedés problémájával, melyet a nem megfelelő egészségügyi rendszer 

(emiatt a szolgáltatások elérhetetlensége) sokszor még tovább fokoz. 

Egy-egy ország kormánya emiatt eltérő intézkedéseket használ, hogy elérje a kitűzött 

születési rátát. A leggyakrabban népességnövelési stratégiákról (pronatalista intézkedések) és 

népességcsökkentési stratégiákról beszélhetünk. Azonban ezek az intézkedések egyes 

esetekben figyelmen kívül hagyják a reprodukciós jogok emberi jogi mivoltját. 

Dolgozatomban az ehhez kapcsolódó szakirodalmat kutattam át és gyűjtöttem össze. Először 

is a túlnépesedés jelenségét mutatom be, a fontosabb térségi különbségekere is kitérve. Illetve, 

hogy mi várható a következő évtizedekben. Majd az elöregedő társadalmakhoz vezető okokat 

veszem sorra, hiszen a születési ráta csökkenése a fejlett országokban kifejezetten összetett 

magyarázattal rendelkezik. 

Ezek után példákon keresztül kitérek a különböző népességszabályozó politikákra, mind a 

népességnövelő, mind népességcsökkentő szempontból. Továbbá bemutatok egy harmadik 

megközelítést, a jogi alapú politikát, mely a népességszabályozás helyett a reprodukciós jogok 

biztosításában hisz. 



Zöld TDK - Fenntartható gazdaságfejlesztés szekció 

2023.11.16. 08:00 BME, Q épület, B szárny, 104-es terem 

Elnök: Dr. Buzási Attila (Környgazd. Tsz.) 



Körforgásos gazdaság az Európai Unióban 

Bánfalvi Pál Botond (Műszaki menedzser alapszak BSc képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Szallerné Sereg Nikolett (Pénzügyek Tsz.) 

A körforgásos gazdaság egy fenntartható gazdasági modell, amelyben a nyersanyagok és 

termékek élettartama meghosszabbításra, újrahasznosításra és újrahasználatra összpontosít. Ez 

az elképzelés az eldobható fogyasztási társadalom helyett arra törekszik, hogy minimalizálja a 

hulladékot, csökkentse a környezeti terhelést, és javítsa a gazdasági hatékonyságot. A 

körforgásos gazdaságban a termelés és fogyasztás folyamatos körforgásban zajlik, amelynek 

központi elemei a tervezett elavulás és a termékek újrahasznosítása. Az ilyen gazdasági 

modellnek számos előnye van, például a nyersanyagok megőrzése, az üvegházhatású gázok 

kibocsátásának csökkentése és az erőforrások hatékonyabb kihasználása. 

Az Európai Unió (EU) ambiciózus célkitűzéseket tűzött ki a körforgásos gazdaság 

előmozdítása terén. A körforgásos gazdasági modell az EU stratégiai céljai között szerepel, és 

az Unió arra törekszik, hogy átalakítsa gazdaságát olyan irányba, ahol a nyersanyagok és 

termékek élettartamát meghosszabbítják, újrahasznosítják és minimalizálják a hulladékot. 

Ennek a célkitűzésnek számos kulcsfontosságú eleme van, amelyek közé tartozik a 

nyersanyagok hatékony felhasználása, a környezetbarát termelés és fogyasztás előmozdítása, 

valamint a környezeti terhelés csökkentése. 

Az EU konkrét intézkedésekkel és politikákkal támogatja a körforgásos gazdaság elősegítését, 

például a hulladékkezelési irányelvek szigorításával, a szelektív hulladékgyűjtés 

előmozdításával és a zöld innováció ösztönzésével. A cél az, hogy a tagállamokban növeljék 

az újrahasznosítás és újrafeldolgozás arányát, csökkentsék a szemétlerakók használatát, és 

elősegítsék a fenntartható termelést és fogyasztást. 

Németországban a hulladékkezelés magas színvonalú és összetett rendszeren alapul. Az 

ország számos modern hulladékégetőt és újrahasznosító létesítményt működtet, és a szelektív 

hulladékgyűjtés elterjedt. Németország az újrahasznosítás és energetikai hasznosítás terén is 

eredményeket ér el, és aktív szereplő az európai körforgásos gazdaság előmozdításában. 

Svédország híres a hatékony hulladékkezeléséről és a körforgásos gazdaság iránti 

elkötelezettségéről. Az ország magas újrahasznosítási arányokkal büszkélkedhet, és szinte 

minden szemét eltűnik, vagy újrahasznosításra vagy energetikai hasznosításra kerül. A svéd 

kormány támogatja a hulladék újrahasznosítását és az újrahasznosított anyagok használatát az 

iparban, és a svéd lakosság is aktívan részt vesz a szelektív hulladékgyűjtésben és a 

fenntarthatóságot elősegítő kezdeményezésekben. 

Magyarországon is fejlődik a hulladékkezelés, ahol a szelektív hulladékgyűjtés és az 

újrahasznosítás terén erőfeszítések történnek. Az ország rendelkezik hulladékégető 

létesítményekkel és szeméttelepekkel, és szigorú jogszabályok szabályozzák a 

hulladékkezelést. A magyar kormány támogatja a hulladékcsökkentést és a környezetvédelmi 

kezdeményezéseket. 



Zöldkötvény sikerek az Európai Unióban 

Bozó Adrienn (Nemzetközi gazdálkodás alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) szak) 

Konzulens: Dr. Böcskei  Elvira (Pénzügyek Tsz.) 

Jelen kutatás célja az ESG befektetések ismertetése Európai viszonylatban és Magyarország 

helyzetének áttekintése. A témaválasztást a zöld pénzügyek fellendülése és aktualitása adta, 

de voltak személyes vetületei is. Napjainkban egyre több befektető kezdi figyelembe venni a 

társadalmi és környezetvédelmi kritériumokat is a pénzügyiek mellett, talán ez annak is 

köszönhető, hogy egyre kézzelfoghatóbbá és érezhetőbbé válik az éghajlatváltozás és 

következményei. Az ESG befektetések célja a befektetési teljesítmény javítása, 

környezetvédelmi és a társadalmi szempontok figyelembevétele mellett. Azt vizsgálja, hogy a 

környezeti, társadalmi és irányítási kérdések fontosak-e a vállalat teljesítménye szempontjából 

és ezen keresztül a hosszútávú befektetésekre milyen hatással vannak. Az ESG mérőszámokat 

nem kötelező közzétenni az éves pénzügyi beszámolóban, de manapság a vállalatok bátran 

számolnak be róluk. A dolgozatban megnézzük, az Európai Unió legsikeresebb zöld 

kötvényeit, hogy mely iparágakban vannak jelen, milyen keretrendszerek vonatkoznak rájuk. 

Illetve munkásságomban Magyarország helyzetét is megismerhetjük az ESG befektetések 

tekintetében. 



Mitől „zöld” egy kötvény? A V4-ek zöld kötvény kibocsátási trendjei 

- ágazati sajátosságok vizsgálata 

Bulátkó Attila Balázs (Pénzügy és számvitel alapszak BA képzés, alapképzés (BA/BSc) 

szak) 

Konzulens: Dr. Böcskei  Elvira (Pénzügyek Tsz.) 

Az elmúlt években a környezetünk pusztulásával és a természeti katasztrófák sűrűsödésével 

párhuzamosan a környezettudatosság, a fenntarthatóságra való törekvés egyéni és vállalati 

szinten is egyre nagyobb teret hódított. Erre reagálva a globális pénzügyi rendszer egyik 

legdinamikusabb fejlődő területévé a zöld pénzügyek (green finance) vált, melynek egyik, 

egyre elterjedtebbé váló instrumentuma a zöld kötvény, melyet meghatározott, fenntartható 

fejlődést szolgáló projektek finanszírozására bocsátanak ki 2007 óta. Kutatásom során először 

a zöld kötvényekkel kapcsolatos kibocsátási trendeket és körülményeket mérem fel előbb 

globális, majd hazai szinten, különös tekintettel az orosz-ukrán háború okozta gazdasági 

visszaesés zöld kötvények piacára gyakorolt hatására. Ezt követően a V4-ek (Visegrádi 

Négyek) vállalati zöld kötvény kibocsátását elemzem a szektoriális sokszínűség és az adott 

szektorra jellemző mutatók szerint. 

Kutatásom során kitérek a „greenwashing” és „soft power” kapcsolatrendszerére a zöld 

kötvény kibocsátással összefüggésben. 



Sharing is Car-ing? - A budapesti carsharing szolgáltatások 

használatának vizsgálata a városi közlekedési eszközök 

kombinálásának tükrében 

Csiki Kata (Regionális és környezeti gazdaságtan MSc képzés, mesterképzés (MA/MSc), 

nappali szak) 

Konzulens: Dr. Zilahy Gyula (Környgazd. Tsz.) 

A dolgozat központi kutatási kérdése, hogy milyen közlekedési lehetőségeik és szokásaik 

vannak a budapesti autómegosztó szolgáltatások felhasználóinak a multimodalitásra és 

intermodalitásra való tekintettel, és ez milyen kapcsolatban áll a carsharing-hez társított 

pozitív elvárásokkal, például a saját autó használatának csökkenésével. A kérdés relevanciája 

abban rejlik, hogy a városi autómegosztó szolgáltatások felé nagy elvárásokat támasztanak az 

autóforgalom csökkentésében, és ez nagyobb eséllyel történik meg, amennyiben a 

felhasználók elérik és ki is használják az egyes közlekedési eszközök közti választás és váltás/ 

átszállás lehetőségeit. Mivel a túlzott városi autóhasználat már nemcsak a lakosok 

komfortérzetében tesz kárt, hanem komoly egészségügyi problémákat is okozhat, ezért a 

carsharing potenciáljainak kiaknázása és a városi autóforgalom sikeres csökkentése kiemelten 

fontos lenne. A dolgozat a szakirodalmi áttekintés után, online kérdőíves elemzést használ 

elsősorban a budapesti carsharing felhasználók körében. A kérdések közt szerepel, hogy 

hogyan használják a közösségi autót, kiváltja-e esetükben a saját autó használatát és/vagy 

birtoklását, illetve a felhasználás milyen kapcsolatban áll a városi közlekedési szokásaikkal, 

különös tekintettel a multimodalitásra és intermodalitásra. A kutatásnak a célja, hogy 

megvizsgálja, tényleg elvárhatóak-e a közösségi autóhoz társított pozitív hatások Budapesten 

is, vagy a várt fenntarthatósági hozzájárulás helyett kontraproduktív folyamatról lehet szó. 

Eredményei közt elmondható, hogy a carsharing különösen fontos tényező a városi 

közlekedési eszközök átjárhatóságát tekintve, különös tekintettel a tömegközlekedési 

eszközökkel való kombinálást illetően. Az erre vonatkozó komodalitást erősítve pedig az 

agglomerációs közlekedés javításában is kiaknázatlan lehetőségekre lehet bukkanni. 



Az on-bill üzleti modell alkalmazása a hazai lakóépületek 

energiahatékonysági felújításának támogatására az 

energiahatékonysági kötelezettségi rendszer tükrében 

Erdélyi Bence (Regionális és környezeti gazdaságtan MSc képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), levelező szak) 

Konzulens: Hortay Olivér (Pénzügyek Tsz.) 

Magyarország Nemzeti Energia- és Klímatervben (NEKT) megfogalmazott célkitűzése, hogy 

az ország végső energiafelhasználása 2030-ban ne haladja meg a 2005-ös értéket. A cél 

elérésének egyik eszköze az energiahatékonyságról szóló 2015. évi LVII. törvény 

módosításával 2021.01.01-jén bevezetésre került Energiahatékonysági kötelezettségi rendszer 

(EKR). Az épületek az energiafogyasztás és a szén-dioxid-kibocsátás jelentős részéért 

felelősek, ezért szén-dioxid-mentesítésük kiemelkedő szerepet játszik az energetikai átállás 

megvalósításában. Jelenleg Magyarországon a végső energiamegtakarítás nagyon kis aránya 

származik lakóépületek korszerűsítéséből, miközben jelentős mértékben felelősek a végső 

energiafelhasználásért. Az épületek kibocsátásának és energiafogyasztásának csökkentéséhez 

gazdasági és szabályozási intézkedésekre is szükség van. Amennyiben a jövőben az Európai 

Unió kötelezi a tagállamokat arra, hogy a végső energiamegtakarításuk bizonyos részét 

lakóépületek korszerűsítéséből szükséges elérni, akkor szükségszerűvé válik egy üzleti modell 

és támogatási rendszer kialakítása. Kutatásomban az EKR alapvetéseinek és 

kapcsolatrendszereinek a bemutatása mellett javaslatot teszek a közüzemi számlán történő 

beruházási finanszírozás visszafizetésére létrehozott (továbbiakban: on-bill) rendszerek hazai 

bevezetésére, melyek innovatív pénzügyi kereteket jelenthetnek az energiahatékonysági 

beruházások támogatására a lakosság körében. E célból a jelen tanulmányban - a szakirodalmi 

áttekintés mellett- az értékáram-modellt használom a rendszerek megvalósításához szükséges 

modellek kidolgozásához és javaslatához. Az általános sémát kereskedői és kereskedelmi 

bank szempontjából SWOT analízisnek vetem alá. A piaci környezet elemzésére PEST 

elemzést alkalmazok. További gazdasági szempontok szerint is elemzem az egyes szereplői 

körök szemszögéből a modellt. Az üzleti modellek kidolgozásának célja egy olyan folyamat 

meghatározása, amely értéket teremt az ügyfelek számára, és nyereséget termel az ügyfélnek 

nyújtott értékajánlatban részt vevő szervezetek számára egyaránt. Ezzel egyidejűleg 

környezetvédelmi célokat is szolgál. Dolgozatomban keresem azokra a kérdésekre a választ, 

hogy mekkora a befolyásuk és milyen motivációi vannak az egyes szereplőknek a modellben. 

Továbbá azt, hogy a rendszer bevezetése milyen hatással lehet az egyes szereplőkre, 

kifejezetten a közműszolgáltatókra. Az eredményeket tekintve jól látható, hogy az on-bill 

rendszerek alkalmasak a lakossági energiahatékonysági beruházások szerves részévé válni és 

illeszkedni abba. Ellenben további hatásvizsgálatok szükségesek, mert főként szabályozási 

akadályok feloldása szükségesek a bevezetéshez. Jelentős előnyt jelenthet a modell és a 

finanszírozási rendszer a fogyasztókra nézve a jelenlegi piaci ajánlatokkal szemben. Továbbá 

a tőkét biztosító pénzügyi intézetek vagy közműszolgáltatók is jelentős előnyökre tehetnek 

szert, ami pénzügyi és immateriális értelemben is előnyös. Következtetésképpen az on-bill 

rendszer hazai alkalmazása a megfelelő szabályozási és pénzügyi háttér részletes 

kialakításával értéket teremthet a résztvevőknek, miközben klímapolitikai célokat is kiszolgál. 



A számviteli beszámolókon túl - nyilvánosság előtérbe kerülése a 

fenntarthatóság jegyében - fókuszban a gazdasági, környezeti, 

társadalmi értékek. 

Hegedüs Márta (Vezetés és szervezés MSc képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali 

szak) 

Konzulens: Dr. Böcskei  Elvira (Pénzügyek Tsz.) 

A fenntarthatóság fontossága egyre inkább elismerést nyer a vállalati világban és a társadalom 

egészében. A számviteli beszámolók hagyományosan a pénzügyi teljesítményt 

összpontosították, azonban a fenntarthatóság terén való fejlődés és a társadalmi elvárások 

növekedése miatt egyre inkább előtérbe kerülnek a gazdasági, környezeti és társadalmi 

értékek nyilvánossága. 

Azoknak a vállalkozásoknak, amelyek környezetbarát módon működnek, meghatározott 

kritériumok alapján lehet nyomon követni, hogy milyen mértékben járulnak hozzá a 

fenntarthatósági célokhoz. Ezen adatok a versenyképesség szempontjából is meghatározóak 

lehetnek, mivel a piac várhatóan nem csak a gazdasági tényezőket fogja figyelembe venni a 

jövőben az egyre növekvő jogszabályi háttért tekintve hazai, illetve globális szinten. 

A fenntarthatóság napjainkban egyre nagyobb jelentőséggel bír a pénzügyi szektorban is és 

egyre több beszámoló készítésére kötelezett pénzintézet fordít kiemelt figyelmet arra, hogy 

tevékenységeiket és stratégiáikat fenntartható módon alakítsák. A fenntarthatósági 

megközelítés nem csupán környezeti szempontokra terjed ki, hanem társadalmi és gazdasági 

tényezőket is magában foglal. A Globális szabályozás mellett, mint például a 2015-ben 

megjelent EU Taxonómia, az MNB Zöld ajánlása meghatározó iránymutatást ad a hazai 

hitelintézetek számára a fenntarthatósági tevékenységük fejlesztéséhez. 

A dolgozatom során különös hangsúlyt fektetek a hitelintézetek fenntarthatósági jelentéseinek 

elemzésére, amelyek az intézmények fenntarthatósági tevékenységéről adnak tájékoztatást. A 

jelentések átfogó képet nyújtanak a hitelintézetek célkitűzéseiről, eredményeiről és a 

fenntarthatósági kockázatok kezeléséről. Az elemzés segít megérteni, mennyire egyeznek a 

hitelintézetek fenntarthatósági stratégiái az MNB Zöld ajánlásában megfogalmazott célokkal 

és elvárásokkal, valamint milyen hatással bírnak a nyilvánossággal szemben. 



Uniós Taxonómia tőkepiaci hatásainak elemzése 

Pintér András (Regionális és környezeti gazdaságtan MSc képzés, mesterképzés 

(MA/MSc), levelező szak) 

Konzulens: Dr. Bartus Gábor (Környgazd. Tsz.) 

A dolgozat célja, hogy bemutassa az Európai Unió fenntartható befektetések elősegítését 

célzó tőkepiaci szabályozói rendeletének, az Uniós Taxonómia rendeletnek az ingatlan 

szektorra vonatkozó kritériumait, valamint a rendelet hazai szabályozói és finanszírozói 

környezetbe való integrációjának csatornáit és lehetséges outputjait. A dolgozat kutatási 

részének alátámasztásához vizsgálat alá kerül holisztikus megközelítésben a fenntarthatóság 

és az épített környezet normarendszerének összekapcsolódása. A kutatás feltárja, hogy a 

Taxonómia hogyan csatornázódik be a gazdasági ökoszisztémába és irányítja a fenntartható 

befektetések irányába a tőkepiaci finanszírozást a kereskedelmi ingatlanszektoron belül. A 

Taxonómia értelmezése alatt kibontásra kerül annak gazdasági és tőkepiaci előnyei, a 

követelményeihez való megfelelés mérésének problematikája, valamint ingatlanszektor-

specifikus kritériumainak bemutatása a hazai szabályozói és finanszírozói környezetben. A 

Taxonómia hatásai a vizsgált szektorban egy esettanulmány (irodaépület) finanszírozásának 

és értékváltozásának lemodellezésével kerül bemutatásra. A kutatás központi elemeként 

szolgáló kibővített értékelő modell relevanciáját tudományos vizsgálatok sora bizonyítja, 

miszerint az épületek értékét egyre növekvő mértékben határozzák meg környezeti és 

fenntarthatósági vonatkozású indikátorok is. Ezen tudományos háttér gyakorlati átültetéséhez 

a dolgozat kutatási része két fő lépésből áll: az első része fenntarthatósági indikátorokkal 

kiterjesztett épület értékelési modellépítés, ahol az érték determinánsok kijelölése kvalitatív és 

kvantitatív megközelítési metodológiákon keresztül történik. A második részben a projekt 

finanszírozási kérdései és a modell eredményei kerülnek kiértékelésre a Taxonómia 

illeszkedés mértékének kockázataiból adódó szcenárió-analízis keretében. A kutatásból 

egyrészt kiderül, hogy a Magyar Nemzeti Bank által meghirdetett, épületek Taxonómia 

illeszkedéséhez kötött (kereskedelmi) ingatlan finanszírozásra vonatkozó tőkekövetelmény-

kedvezmény mennyire lehet hatékony egy kereskedelmi bank finanszírozási tevékenységében. 

Másrészt, a kutatás nagy hangsúlyt fektet a fenntarthatósági érték determinánsok szakirodalmi 

és empirikus alátámasztására, valamint a kockázatok azonosításának és értékelésének 

módszertanaira, ezért a modellépítés a legfrissebb uniós szabályozói elvárások (pl. CSRD 

rendelet ESRS sztenderdjei; kettős lényegesség) módszertanainak beemelésével lett 

kialakítva. A finanszírozás eredményei nagyban függenek a piaci állapottól, az aktuális banki 

referencia hozamoktól és a kereskedelmi bankok sajátos árazási politikájától, ezért a modell 

pénzáramai és lehetséges kimenetelei becslésként értelmezendők. A konzekvenciák 

levonásának fókuszában mindinkább a Taxonómia aktuális szektorspecifikus ,,pénzügyi 

hatékonysága" és a vizsgált tőkepiaci szegmensre gyakorolt hatása áll. A kutatásból 

szakirodalmi és empirikus alátámasztás mellett kellően kritikus szemmel vonhatók le a 

konzekvenciák a Taxonómiáról, valamint a szektor kockázatairól és fenntarthatósági 

kihívásairól. Ez alapján a kutatási problémák megoldásait előmozdító stratégiai javaslatok 

megfogalmazása nem csak indokolt, hanem szükséges is. 



Integrált zöld pénzügyek: Zöld pénzügyek és pénzügyi integráció 

India és más BRICS országok feltörekvő piacain 

Kumar Pawan (Pénzügy MSc képzés, mesterképzés (MA/MSc), nappali szak) 

Konzulens: Dr. Novák Zsuzsanna (Pénzügyek Tsz.) 

Történelmileg a zöld pénzügyeket és a pénzügyi integrációt két külön témáként kezelik. Ez a 

tanulmány azonban betekintést nyújt ezen területek fontosságába és segít annak 

felismerésében, hogy milyen hasznos a pénzügyek ezen két modern irányzata a feltörekvő 

piacok fejlődésében az indiai és a BRICS országok piacainak példáján keresztül. A pénzügyi 

integráció sérülékeny célcsoportjai aránytalanul ki vannak téve a környezetvédelmi 

kockázatoknak és ezáltal hozzájárulhatnak a környezeti változások okozta károk 

mérséklésében. Holisztikus szemléletben kell tehát gondolkodni ezekről a kérdésekről, 

összekapcsolva a zöld pénzügyekkel és a pénzügyi integrációval kapcsolatos politikákat egy 

közös “integrált zöld pénzügyek” (“inclusive green finance - IGF”) megközelítésben. Ez segít 

annak felsimerésében, hogy a környezeti és szociális tényezők kölcsönösen összefüggnek, és 

abban, hogy a marginalizálódott csoportok számára lehetővé tegyük, hogy részt vegyenek a 

fenntartható gazdasági tevékenységekben és növeljék az ellenállóképességüket. A két 

koncepció közti híd hozzájárul egy integráltabb és fenntarthatóbb pénzügyi rendszer 

megteremtéséhez. A tanulmány a 2015 és 2022 közötti időszakra az IMF, a Világbank és a 

Climate Bonds Initiative statisztikái alapján főkomponens elemzés segítségével vizsgálja meg 

és hasonlítja össze a BRICS országok teljesítményét a pénzügyi integráció és a zöld 

pénzügyek területén. Az összehasonlító vizsgálat célja, hogy ajánlásokat fogalmazzon meg a 

döntéshozók számára. Legjobb gyakorlatként Nyugat-Bengál állam példáját 

esettanulmányként dolgozza fel a tanulmány, hogy a felvetett megözelítés, azaz a társadalmi 

és zöld kérdések együttes kezelésének fontosságát alátámassza. 


